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اقتصادی

وزیر نفت خبرداد

تداوم مذاکره با مرسک برای لایه نفتی 
پارس جنوبی

 وزیر نفت از ادامه مذاکره با شرکت دانمارکی مرسک جهت توسعه لایه نفتی پارس 
جنوبی و تغییر کارفرمای این میدان خبر داد. 

بیژن نامدار زنگنه با اشاره به  تداوم مذاکرات با این شرکت دانمارکی گفت: امیدواریم 
توافق های نهایی در آینده ای نزدیک حاصل شود. بر همین اساس تصمیم گرفته شد 

کارفرمای این پروژه شرکت نفت و گاز پارس باشد.
در همین ارتباط، غلامرضا منوچهری، معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت در 
پاسخ به اینکه در حوزه پیمانکاری تکلیف مذاکرات به چه نتیجه ای ختم شده است 
گفت: فعلا مذاکرات خود را با شرکت مرسک دانمارک به پیش می بریم تا در آینده 

ای نزدیک به انعقاد قرارداد برسیم.
این اظهارات منوچهری در حالی مطرح می شود که وی از شرکت پترو ایران 
خواسته است برای اجرای برنامه تولید از لایه نفتی پارس جنوبی حتما از مشورت 
های شرکت مرسک دانمارک استفاده کند. تاکید بر این موضوع هم، به دلیل توسعه 

لایه نفتی توسط این شرکت دانمارکی است.
وی در تکمیل اظهارات وزیر نفت درباره تغییر کارفرمای این پروژه گفت: این پروژه 
پیشتر توسط شرکت نفت و گاز پارس کارفرمایی شد اما سال گذشته تصمیم گرفته 
شد این پروژه به شرکت نفت فلات قاره واگذار شود و بر اساس تصمیمات جدید، این 

پروژه به شرکت نفت و گاز پارس بازگشت.
غلامرضا منوچهری با بیان اینکه قرار بود از این میدان ٣٥ هزار بشکه نفت بطور 
روزانه برداشت کنیم افزود: هم اکنون این میزان حدود ٢٥ هزار بشکه است که با 
ظرفیت سازی برای دو چاه لایه نفتی، امیدواریم تا پایان سال به این رقم دست یابیم.

بر اساس این گزارش، شرکت مرسک دانمارک تا سال گذشته وظیفه توسعه و تولید 
از بخش قطری لایه نفتی را بر عهده داشت و توانسته بود یک میلیارد بشکه در طول 
سال های اخیر برای قطر برداشت کند اما در سال گذشته پیشنهاد توتال به قطر برای 
تولید از این لایه، موجب خروج مرسک از این حوزه نفتی و خداحافظی با قطری 
ها شد.مرسک پس از این اتفاق، مذاکرات خود را با شرکت ملی نفت ایران بصورت 
جدی تر دنبال کرد که فعلا به امضای قرارداد منجر نشده است. مرسک در ابتدای دهه 
٨٠ طی جلساتی با وزارت نفت، پیشنهاد خوبی را برای توسعه لایه نفتی ارائه داد که با 
تصمیم وزارت نفت، این پیشنهاد کنار گذاشته شد و شرکت پترو ایران برای توسعه در 
نظر گرفته شد.حاشیه های فراوان در حفاری این پروژه و شکست برنامه شلمبرژه در 
حفاری ها، موجب بروز اتفاقات سریالی شد تا اینکه شناور مخصوص برداشت از لایه 
نفتی خریداری شد.بازگشت مرسک به ایران یادآور بخشی از اظهارات پاشا رمضان پور، 
مدیر وقت امور حقوقی و قراردادی شرکت مرسک است که گفته بود: با وجود تاکید 
و اعلام آمادگی مرسک برای آغاز توسعه در این حوزه، تصمیم گرفته شد یک شرکت 

ایرانی تازه تاسیس توسعه را بر عهده بگیرد.

 رئیس اتحادیه پوشاک :

پوشاک وارداتی کدگذاری می شود 
رئیس اتحادیه پوشاک از الزامی شدن کدگذاری پوشاک وارداتی به زودی از کشور 

مبداء خبر داد.
ابوالقاسم شیرازی با اشاره به اینکه اجرای این طرح قاچاق را از بین خواهد برد، افزود: 
طرح کدگذاری پوشاک به زودی اجرایی و پوشاک وارداتی قابل رهگیری و شناسایی 
خواهد شد.وی کدگذاری پوشاک را در مرحله بعد برای تولیدات داخلی نیز قابل 
اجرا دانست و ادامه داد: با کدگذاری کالای داخلی تولیدکنندگان معتبر نیز مشخص 
خواهند شد.رئیس اتحادیه پوشاک با اشاره به اشاره به برخورد جدی با فعالیت کوله 
برها، گذرهای مرزی و ته لنجی ها در گمرک گفت: تمام روزنه های ورود کالای قاچاق 
با این فعالیت ها بسته و از عرضه اینگونه کالا ها جلوگیری خواهد شد.شیرازی با اشاره 
به امضای تفاهم نامه بین مناطق آزاد و گمرکات کشور افزود: از این پس گمرک در 
مناطق آزاد نیز حضور خواهد داشت.وی واردات رسمی پوشاک را در سال گذشته 
۴٠ میلیون دلار دانست و گفت: این در حالی است که فقط از منطقه آزاد ارس ۶٠ 
میلیون دلار و از مرز ماکو ۷٠ میلیون دلار پوشاک قاچاق وارد شده است.رئیس 
اتحادیه پوشاک؛ واردات قانونی چمدانی برای مسافران مناطق آزاد را معادل ٨٠ دلار 
اعلام کرد و افزود: از ٢٥ اسفند تا ٣ فروردین بیش از ٥٠٠ هزار مسافر در این مناطق 

تردد کردند که هر نفر از امکان واردات پوشاک تا ۱٠ هزار دلار برخوردار بوده است.
شیرازی با اشاره به برداشته شدن تخفیف های اعمال شده برای پوشاک های وارداتی 
از ترکیه گفت:: این کار سبب افزایش امنیت برای تولیدکنندگان پوشاک و ایجاد زمینه 
اشتغال خواهد شد.وی با اشاره به اجرای طرح سیستمی شدن اظهارنامه پوشاک افزود: 
ورود وزنی پوشاک نیز متوقف و این کالا باید به صورت عددی قیمت گذاری شود.

رئیس اتحادیه پوشاک با اشاره به صدور گواهی بازرسی کالا در گمرکات کشور گفت: 
با اجرای این طرح امکان واردات فله ای پوشاک از بین می رود. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خبرداد 

انتشار ۱۴. ۵ میلیارد دلار اوراق مالی اسلامی 
در ایران 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: از ابتدای انتشار ابزارهای مالی اسلامی ۱۴. 
٥ میلیارد دلار اوراق مالی اسلامی در ایران منتشر شده که ٢. ۱ میلیارد دلار اسناد 

خزانه اسلامی بوده است.
دکتر شاپور محمدی در نهمین دوره بین المللی بازار سرمایه اسلامی گفت : انتشار 
اوراق مالی اسلامی در سال ۹٥ نسبت به ۹۴ صددرصد رشد داشت که امیدواریم از 
ابزارهای مالی اسلامی برای تامین مالی پروژه های دولتی و نیمه خصوصی استفاده 

کنیم.
وی تصریح کرد: در بازار سرمایه ایران انتشار اوراق مشارکت، اوراق اجاره شرکتی و 
دولتی، اوراق سلف موازی استاندارد، اوراق رهنی، اسناد خزانه و اوراق استصناع اجرایی 

شده است و کمیته فقهی سازمان نظارت دارد.
وی با بیان اینکه با تصویب قانون اوراق بهادار در سال ٨۴ ساختار بازار سرمایه 
ایران تغییر کرد، اظهار داشت: این تغییرات موجب تشکیل کمیته تخصصی فقهی 
در سال ٨۶ شد.محمدی ادامه داد: این کمیته هشت نفره نقش موثری در توسعه 
ابزارهای اسلامی داشته و متشکل از ٥ فقیه صاحب نظر در حوزه بازار سرمایه، یک نفر 
متخصص مالی، یک حقوقدان و یک اقتصاد دان آشنا به بازار سرمایه است که وظایفی 
مانند ارزیابی ابزارهای مالی جدید پیشنهادی در حوزه بازار سرمایه، بررسی شبهات 
فقهی در مورد ابزارهای مالی، همکاری در توسعه و گسترش برنامه های آموزشی 
و مواردی از این دست را دارد.محمدی گفت: ارزیابی ابزارهای مالی جدید و ارائه 
پیشنهاد برای استفاده در بورس و بازارهای خارجی از دید فقهی مدنظر سازمان بورس 
و اوراق بهادار قرار دارد ضمن اینکه همکاری با شوراهای مشابه در سازمان داخلی و 
خارجی ارزیابی ابزارهای مالی اسلامی برای بازار سرمایه همکاری در توسعه و گسترش 
برنامه های آموزشی و انتشارات علمی در زمینه مالی و اسلامی از جمله وظایف کمیته 
فقهی است.وی اظهار داشت: در ۹ سالی که کمیته فقهی بازار سرمایه شروع به کار 
کرده ۱۴٥ جلسه برگزار شده که نتیجه آن بررسی حدود ٥٠ ابزار نهاد مالی و قرارداد 
است که جنبه های شرعی آن ها مورد بررسی قرار گرفته و بعضا تایید شده و در گاهی 
مواقع حتی بعد از اصلاحات صورت گرفته هم ابزار به لحاظ فقهی تایید نشده است 

بنابراین تمام دقت نظرهای لازم در این رابطه لحاظ می شود.

عضو کمیته فقهی بورس خبر داد؛

توسعه ابزارهای مالی با موازین شرعی 
 اولویت اول بازار سرمایه

 عضو کمیته فقهی بورس گفت:توسعه ابزارهای مالی با موازین شرعی، اولویت اول 
بازار سرمایه است. 

غلامرضا مصباحی مقدم در نهمین دوره بازار سرمایه اسلامی گفت: کمیته تخصصی 
فقهی سازمان بورس که در سال ٢٠٠۷ شکل گرفت از یک نفر متخصص بازار مالی، 

یک نفر اقتصاددان و دو فقیه آشنا با بازار مالی تشکیل شده است.
وی افزود: اوراق اجاره یکی از پر کاربردترین صکوک است که در سال ٢٠۱۱ در ایران  
مورد استفاده قرار گرفته و از جمله ابزاری است که کمیته فقهی آن را تایید کرده است.  
مصباحی مقدم تصریح کرد: کمیته فقهی دو قالب برای اوراق اجاره را تصویب کرده 
که قالب اول با فرض وحدت شخصیت فروشنده و مستاجر و دوم اوراق اجاره با فرض 
تفاوت شخصیت فروشنده و مستاجر است. رئیس کمیته فقهی افزود: اوراق اجاره 

می تواند به صورت عادی، اختیار فروش و به شرط تملیک باشد.  
این مقام مسئول ادامه داد: اوراق استصناع اوراق دیگری است که نرخ ثابت دارد و 
ابزار مناسبی برای پروژه های عمرانی است تاکنون یک مورد اوراق استصناع در ایران 

منتشر شده است.
وی درباره اوراق قرض الحسنه، گفت: قرض بدون بهره در شریعت اسلام پسندیده 
است. اوراق قرض الحسنه بدون بهره است و ناشر اوراق به اندازه ارزش اسمی اوراق 

بدهکار می شود، اینجا اوراق به کسر یا صرف نداریم.

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی اعلام کرد 

ثبت بهترین عملکرد صنعت نفت در سال گذشته 
آخرین گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی نشان می دهد با وجود 
سهم ۶٠ درصدی نفت در رشد مثبت اقتصادی ایران در سال ۱٣۹٥ بر پایه آمارهای 

رسمی، بخش کشاورزی با رشد بیش از پنج درصد، رتبه دوم را از آن خود کرد. 
به گزارش ایرنا، عملکرد بخش کشاورزی در ایجاد ارزش افزوده تابعی از عواملی 
همچون میزان بارندگی، جریان های سطحی، سطح زیرکشت و میزان استحصال آب 
از منابع آب زیرزمینی است.نتیجه این وضعیت، رشد به طور تقریبی مستقل عملکرد 
بخش کشاورزی از چرخه های تجاری )رونق و رکود( در اقتصاد ایران بوده است.آنگونه 
که مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی از آمارهای مربوط به حساب های ملی 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و مرکز آمار ایران استخراج کرده است، رشد 
ارزش افزوده بخش کشاورزی در دوره ۱٣۹۴- ۱٣٨۶ کمتر از ٥ درصد بود؛ به غیر از 
سال های ۱٣۹۴ و ۱٣٨٨ که این میزان فراتر از پنج درصد رفت.بر این اساس رشد 
بخش کشاورزی در سال ۱٣٨۶ برابر ٢.۹ درصد بود و در سال بعدی به منفی ٢٣ 
درصد افت کرد اما در سال های ۱٣٨٨ و ۱٣٨۹ بار دیگر مثبت شد و به ترتیب به 

۹.۴ درصد و ۴.۹ درصد رسید.
بخش کشاورزی ایران در سال ۱٣۹٠ با وجود آنکه رونق اقتصادی کشور به دلیل 
افزایش چشمگیر صادرات نفت اوج گرفت، رشد منفی ٠.۱ درصدی را تجربه کرد اما 
در سال های بعد و در بازه زمانی ۱٣۹۱ تا ۱٣۹۴ به ترتیب رشد ٣.۷ درصدی، ۴.۷ 
درصدی، ٣.٨ درصدی و ٥.٥ درصدی را پشت سر گذاشت؛ یعنی اینکه در دوره رکود 

اقتصادی، رشد بخش کشاورزی مثبت شد.
بانک مرکزی و مرکز آمار ایران رشد بخش کشاورزی را در ۹ ماهه سال ۱٣۹٥ 
به ترتیب ۴.٢ درصد و ٥.۷ درصد اعلام می کنند اما ارزیابی مرکز پژوهش های 
مجلس از جدیدترین برآوردهای وزارت جهادکشاورزی از تولید انواع اقلام محصولات 
کشاورزی تا پایان سال ۱٣۹٥ نشان می دهد رشد ارزش افزوده بخش کشاورزی )به 
قیمت ثابت( در سال ۱٣۹٥ نزدیک به ٥.۷ درصد خواهد بود که نسبت به برآوردهای 

پیشین این مرکز با افزایش همراه است.
** میدانداری نفت خام و گاز طبیعی در رشد اقتصادی 

از ویژگی های بخش نفت این است که ستانده این بخش تاثیرپذیری بسیار پایینی 
از تولیدات سایر بخش های اقتصادی دارد اما فعالیت های مرتبط با آن از راه های 
مختلف مانند هزینه های جاری و عمرانی که در بخش خدمات عمومی و ساختمان 
دولتی هزینه می شوند، بر ستانده سایر بخش های اقتصادی تاثیرگذار است.روند 
تغییر رشد ارزش افزوده بخش نفت برای دوره زمانی ۱٣٨۶ تا ۱٣۹۴ و پیش بینی 
مرکز پژوهش های مجلس از این رشد در سال ۱٣۹٥ نشان می دهد این رقم در 
این بازه زمانی هیچگاه به پنج درصد نرسید و بهترین عملکرد مربوط به سال ۱٣۹٣ 
با رشد ۴.٨ درصد بود.نکته قابل تامل آنکه بررسی حساب های ملی مرکز آمار ایران 
گویای آن است که رشد ارزش افزوده این بخش در سال ۱٣٨۶ رقم ۱.۱ درصدی 
را ثبت کرد اما در سال های ۱٣٨۷ و ۱٣٨٨ به منفی ٠.٨ درصد و منفی ٥.۴ درصد 
رسید.رشد ارزش افزوده بخش نفت خام و گاز طبیعی در سال ۱٣٨۹ بار دیگر به 
مثبت ۴.٢ درصد رسید اما از سال ۱٣۹٠ رو به کاهش گذاشت )منفی یک درصد( و 

در سال ۱٣۹۱ و اوج تحریم ها به منفی ٣۷.۴ درصد بالغ شد.
بر اساس برآوردهای مرکز پژوهش های مجلس، در دولت یازدهم رشد ارزش افزوده 
صنعت نفت از منفی ٨.۹ درصد در سال ۱٣۹٢ به مثبت ۴.٨ درصد در سال ۱٣۹٣ 

و مثبت ٣.۶ درصد در سال ۱٣۹۴ رسید.
بر این اساس رشد بخش نفت در سال های ۱٣۹٠ تا ۱٣۹٢ به دلیل اعمال تحریم 
های بین المللی منفی بود اما در سال های ۱٣۹٣ و ۱٣۹۴ )به دلیل تعلیق تحریم 

ها در سال ۱٣۹٣ و اجرای برجام در ٢ ماه پایانی سال ۱٣۹۴( این رقم مثبت شد.
برخلاف سال های ۱٣۹٠ تا ۱٣۹۴ که برای اقتصاد ایران بویژه بخش نفت دشوار 
بود، سال ۹٥ سالی است که بخش نفت می تواند بهترین عملکرد خود را نه تنها در 

چند ساله اخیر بلکه در بیش از سه دهه اخیر داشته باشد.
دلیل این امر نیز مربوط به رفع تحریم نفت ایران و امکان پذیر شدن افزایش تولید 

و صادرات نفت کشور در این سال است.
بر اساس آمار اعلامی بانک مرکزی و مرکز آمار ایران رشد بخش نفت در ۹ ماهه 
سال ۹٥ به ترتیب برابر ۶٥.۴ درصد و ٨٥.۴ درصد بوده است. برآورد مرکز پژوهش 
های مجلس از رشد ارزش افزوده بخش نفت در سال ۱٣۹٥ با توجه به آخرین آمار 
در دسترس و تحولات مورد انتظار تا پایان امسال حاکی از آن است که رشد ارزش 
افزوده بخش نفت در سال ۱٣۹٥ حدود ٥۹.۹ درصد بود که نسبت به برآورد پیشین 

افزایش داشته است.
دلیل این افزایش مربوط به دریافت آمار جدید از وضعیت تولید و صادرات نفت 

کشور در قیاس با آمارهای پیشین است.

سرعت توسعه میدان گازی پارس جنوبی با کلنگ 
زنی نسنجیده و عجولانه فازهای موسوم به ٣٥ ماهه در 
دولت سابق کند شد، اما دولت یازدهم با اولویت بندی 
طرح ها و اختصاص منابع مالی محدود، علاوه بر بالا 
بردن امنیت انرژی کشور، فازهای پارس جنوبی را یکی 

پس از دیگری راه اندازی کرد. 
به گزارش ایرنا، مسئولان وزارت نفت دولت های نهم 
و دهم با اتخاذ تصمیم های غیرکارشناسی سبب شدند 
ایران در توسعه میادین مشترک گازی و نفتی و از جمله 
میدان عظیم پارس جنوبی از شرکای خود عقب بماند.

تصمیم وزیر پیشین نفت در کلنگ زنی فازهای ٣٥ ماهه 
در پارس جنوبی نه تنها کمکی به افزایش برداشت ایران 
از پارس جنوبی نکرد بلکه با پراکنده کردن منابع فنی و 
مالی، باعث تاخیر در تکمیل پروژه ها و عقب ماندن ایران 

از قطر در برداشت گاز و سود سرشار این کشور شد.
کلنگ زنی چندین فاز جدید در پارس جنوبی در دوره 
فعالیت وزیر پیشین نفت که به فازهای ٣٥ ماهه موسوم 
شد، باعث شد برنامه توسعه پارس جنوبی تغییر اساسی 
کند و با پراکنده کردن بودجه محدود و امکانات فنی 
میان فازهای قدیم و جدید، زمان بهره برداری از فازهایی 
که کار ساخت آنها زودتر شده بود با تاخیر چندین ساله 

مواجه شود.
در دوران مدیریت پیشین وزارت نفت، بدون توجه 
به ظرفیت و توان داخلی و همچنین محدودیت های 
فازهای  اجرای  کلنگ   ٨۹ سال  خرداد  در  بودجه، 
۱٣،۱۴،۱۹،٢٠،٢۱،٢٢،٢٣ و ٢۴ موسوم به فازهای ٣٥ 

ماهه به زمین زده شد.
طبق قرارداد باید در خرداد ماه سال ۱٣۹٢ تولید 
زودهنگام از این هشت فاز آغاز می شد اما این مساله در 
تاریخ اعلام شده محقق نشد و حتی نگاهی به وضعیت 
پیشرفت این فازها نشان داد که این فازها در آن مقطع 
تنها ٥٠ تا ۶٠ درصد پیشرفت داشته اند. نکته قابل 
توجه این است که در زمان امضای پر سروصدای قرارداد 
فازهای ٣٥ ماهه کارشناسان صنعت نفت هشدار می 
دادند راه اندازی فازهای ٣٥ ماهه اقدامی احساسی است 

و با واقعیت های صنعت نفت همخوانی ندارد.
** کندی سرعت توسعه پارس جنوبی با کلنگ 

زنی بدون برنامه  
قرارداد فازهای ٣٥ ماهه خرداد ٨۹ بین شرکت نفت 
و گاز پارس به عنوان کارفرما و پیمانکاران داخلی بسته 
شد. طبق قرارداد باید خرداد ماه سال گذشته، تولید 
زودهنگام از این هشت فاز آغاز می شد اما این برنامه 
هیچ گاه تحقق نیافت.  فازهای ٣٥ ماهه شامل فازهای 
۱٣،۱۴،۱۹،٢٠،٢۱،٢٢،٢٣ و٢۴ است که قرارداد آن ها با 
انتقاد کارشناسان صنعت نفت در دوران وزارت مسعود 
میرکاظمی امضا شد. پتعریف فازهای ٣٥ ماهه باعث شد 
بودجه در نظر گرفته شده برای توسعه فازهای پارس 
جنوبی بین طرح های متعدد تقسیم شود و بدین ترتیب 
فازهای قدیمی پارس جنوبی نیز به میزان لازم توسعه 

نیابند و از برنامه اولیه عقب بمانند. 

**اولویت بندی فازهای پارس جنوبی در دولت 
یازدهم

آغاز فازهای ٣٥ گانه نه فقط کمکی به پیشرفت پارس 
جنوبی نکرد بلکه با بلعیدن بودجه هنگفت، مانع از 
اتمام کار پروژه های قدیمی پارس جنوبی شد، بنابراین 
وزارت نفت دولت یازدهم برای ساماندهی به وضعیت 
پروژه های در حال اجرا اقدام به اولویت بندی فازهای 
در دست ساخت پارس جنوبی کرد.براین اساس، بیژن 
زنگنه وزیر نفت پس از استقرار دولت یازدهم اعلام کرد 
تکمیل فازهای ۱٢، ۱٥، ۱۶، ۱۷ و ۱٨ میدان مشترک 
پارس جنوبی در اولویت قرار گرفته است.وی تاکید کرد: 
باید نخست تکلیف طرح های قدیمی را روشن کنیم 
و مطمئن شویم به موقع می آیند و بعد روی فازهای 
٣٥ ماهه تمرکز کنیم، نمی گویم آنها را تعطیل کنیم، 
اما اکنون تمرکز بر پنج فاز قدیمی پارس جنوبی است.

بدین ترتیب فاز های ۱٢، ۱٥ و ۱۶ تکمیل و سپس 
روی سایر فازها تمرکز شد. در ادامه این مسیر، پنج فاز 
۱۷، ۱٨، ۱۹، ٢٠ و ٢۱ پارس جنوبی که بخش عمده 
توسعه آنها در دولت یازدهم انجام شد، با حضور رئیس 
جمهوری اسلامی ایران افتتاح شد.علاوه بر بهره برداری 
از پنج فاز پارس جنوبی ، چهار طرح شامل پتروشیمی 
تخت جمشید پارس، فاز٢ پتروشیمی کاویان، واحد منو 
اتیلن گلایکول )ام ای جی( پتروشیمی مروارید و پلی 
استایرن گروه صنعتی انتخاب و طرح توسعه لایه نفتی 
را به ارزش بیش از ٢٠ میلیارد دلار رئیس جمهوری 
افتتاح کرد که جزو بزرگترین سرمایه گذاری های تاریخ 
اقتصادی کشور به شمار می رود.میزان برداشت گاز در 

بخش ایرانی میدان گازی پارس جنوبی با راه اندازی 
فازهای جدید به ٥۷٥ میلیون مترمکعب در روز رسید 
که با قطر برابر شد ، گرچه وزارت نفت درنظر دارد این 

برابری را به زودی به برتری تبدیل کند.
** درآمدزایی ١٩٠ میلیارد دلاری پارس جنوبی

بر اساس گزارش ها، پارس جنوبی علاوه بر بالابردن 
کشور  برای  دلار  میلیارد  معادل۱۹۱  انرژی،  امنیت 
درآمدزایی داشته است. بررسی ها نشان می دهد در 
صورتی که پارس جنوبی توسعه نمی یافت، ناچار بودیم 
به جای گاز از منابع نفتی کشور استفاده کرده و بخش 
قابل توجهی از تولید نفت را به جای صادرات به مصرف 
داخل اختصاص دهیم. مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران در این باره می گوید: تولید تجمعی ایران در میدان 
گازی پارس جنوبی به یک هزار و ۶٠ میلیارد متر مکعب 
رسیده است که معادل۱۹۱ میلیارد دلار ارزش دارد.علی 
کاردر با اشاره به حفاری   چاه ها از سوی کشور همسایه 
در مناطق مرزی، گفت: با توجه به حوزه تخلیه چاه ها، 
اتفاقی در حوزه مهاجرت گاز نمی افتد و اگر سرعت 
خوبی داشته باشیم می توانیم سهم خود را از این میدان 
به دست آوریم. میدان گازی پارس جنوبی، بزرگ ترین 
منبع گازی جهان است که روی خط مرزی مشترک 
ایران قرار دارد؛ مساحت این میدان ۹۷٠٠ کیلومتر 
مربع است که سهم متعلق به ایران ٣۷٠٠ کیلومتر مربع 
وسعت دارد. ذخیره گاز این بخش از میدان ۱۴ تریلیون 
مترمکعب گاز به همراه ۱٨ میلیارد بشکه میعانات گازی 
است که هشت درصد کل گاز دنیا و نزدیک به نیمی از 

ذخایر گاز کشور را شامل می شود.

جبران فرصت سوزی دولت های نهم ودهم در پارس جنوبی

درآمدزایی ۱٩٠ میلیارد دلاری پارس جنوبی در دولت یازدهم

سه گانه نوسازی در کمتر از چهارسال 
بررسی اقدامات صورت گرفته در حوزه راه و شهرسازی در دولت 
یازدهم نشان می دهد که با وجود مشکلات ناشی از تحریم اما در 
این سه سال و اندی اقدامات فراوانی در حوزه های مختلف مسکن 

، شبکه های ریلی ، هوایی ، دریایی و ... انجام شده است . 
به گزارش ایرنا ، در حوزه مسکن نیز هرچند که برخی منتقدان 
می گویند در شرایط کنونی رکود حاکم بربازار مسکن کشور را 
دچار مشکلاتی کرده، اما بررسی آمارها نشان می دهد دسترسی 
شهروندان به مسکن در ٢ سال گذشته بهبود یافته زیرا سیاست 
های کلی دولت یازدهم برپایه خانه دار شدن راحت مردم به ویژه 

مسکن اولی ها بود.
همچنین در این اقدام های فراوانی در زمینه شکوفایی و نوسازی 
راه و ناوگان حمل و نقل زمینی، هوایی و دریایی انجام شده است. 
در زیر به برخی از اقدام های وزارت مشکن و شهرسازی اشاره 

شده است. 
** نوسازی ناوگان هوایی

صنعت هوایی کشور در سال های گذشته به واسطه تحریم های 
ناعادلانه دچار مشکلات فراوانی بود. روی کار آمدن دولت یازدهم 
د و به سرانجام رسیدن پرونده هسته ای ایران موجب شد تا فرصت 
های زیادی پیش روی اقتصاد کشور قرار گیرد؛ شرکت های هوایی 
ایران با اجرایی شدن برجام از دی ماه پارسال مذاکرات مستقیم را 
با شرکت های هواپیماسازی بزرگ دنیا از جمله ایرباس و بوئینگ 

آغاز کرد. 
ایرباس  از  هواپیما ٣٢۱  فروند  ایر ۴۶  ایران  زمینه  این  در 
خریداری کرد که در مجموع بیش از هشت هزار و ٣٠٠ صندلی را 
به ظرفیت هما اضافه می کند. همچنین ایران ایر ٣٨ فروند ایرباس 
از نوع ٣٣٠ تحویل می گیرد که ٢٥٣ صندلی دارد و در مجموع 
شمار صندلی های این سری از هواپیماها برای ایران ایر بیش از ۱۱ 

هزار و ۴٠٠ صندلی ظرفیت ایجاد می کند. 
نخستین دستاورد دولت در زمینه خرید هواپیما از شرکت های 
خارجی این بود که منابع مورد نیاز برای خرید این هواپیما از طریق 

منابع خارجی فاینانس محقق شده است. 
یکی از دیگر امتیازات صرفه جویی در مصرف سوخت است که 
در مورد هواپیمای ٣٢۱ که اولین هواپیمای مورد قرارداد با ایرباس 
بود شاهد آن بودیم که مصرف سوخت در این هواپیما تا سه برابر 

کاهش پیدا کرد.
در این دولت همچنین توسعه کانال های عبور ایمن هواپیماها 
از آسمان ایران در دستور کار قرار گرفت. این اقدام موجب شد تا 
روزانه حدود یک هزار هواپیما از آسمان ایران عبور کند؛ پیش از 

این تعداد پروازهای عبوری از آسمان ایران کمتر از ٥٠٠ مورد بود. 
** توسعه شبکه ریلی و بین المللی کشور 

توسعه شبکه ریلی با کشورهایی همسایه یکی از مهمترین 
اولویت های دولت یازدهم است. در این زمینه برای توسعه روابط 
با کشور های آسیای میانه تکمیل راه آهن گرگان اینچه برون 
در اولویت کاری دولت تدبیر و امید قرار گرفت. این خط ریلی 
موجب توسعه روابط و انتقال بار از ایران به کشورهای ترکمنستان 

و قزاقستان می شود. 
از دیگر اقدامات دولت در زمینه توسعه خطوط ریلی کشور 
احداث ٥۷٠ کیلومتر خط ریلی و بازگشایی ٢۱ ایستگاه راه آهن 
است.همچنین عملیاتی شدن حدود یک هزار کیلومت خط ریلی 

در برنامه های دولت تدبیر و امید برای چهار ساله دوم قرار دارد. 
جایجایی مسافر با خطوط ریلی در دولت یازدهم رشدی ۱٠ 
درصدی داشته است. طبق آمارهای موجود جابجایی ریلی در 
دولت یازدهم از ٣٢.۷ میلیون نفر به ٣٥.۶ میلیون نفر رسیده 
است که در طول سه سال می تواند رشد چشمگیر باشد. همچنین 
جابجایی مسافران حومه ریلی از ٢.۹ میلیون نفر سال ۹٢ به ۴.۷ 

میلیون نفر در سال ۹۴ رسیده است. 

در این زمنیه همچنین دولت تدبیر و امید توانست هزینه های 
حق دسترستی به ریل را از ٥۷ درصد سال ۹٢ به ٣٢ درصد در 
سال ۹٥ برساند. دولت همچنین در توافقی که با صندوق ملی 
توسعه داشت زمینه را برای تسریع در تکمیل اتصال ۶ مرکز استان 

به خط ریلی کشور فراهم کرد. 
** تکمیل و تحویل واحد های مسکن مهر

 طرح مسکن مهر که یکی از طرح هالی نیمه تمام و به یادگار 
مانده از دولت دهم بود که در دولت یازدهم تحویل آن به متقاضیان 
شتاب بیشتری گرفت. در نخستین سال های این طرح برای 
ساخت ٢ میلیون و ٢۱٥ هزار واحد با بانک های عامل قرارداد 
منعقد شد اما تکمیل و تحویل این واحد ها نسبت به زمان وعده 
داده شده، بیشتر شد تا جایی که موجب اعتراض جمع زیادی از 

متقاضیان مسکن مهر شد. 
براساس آمار اعلام شده از سوی دولت یازدهم در سه سال 
گذشته بیش از ۷٠٠ هزار واحد مسکن مهر تکمیل شده و به 
و  راه  وزارت  برآوردهای  است.  شده  داده  تحویل  متقاضیان 
شهرسازی حکایت از آن دارد که تا پایان چهارسال اول دولت 

روحانی این تعداد از مرز ٨٠٠ هزار واحد عبور کند. 

هر چند برخی منتقدان نگاه مسئولان راه و شهرسازی را بی 
توجه به طرح مسکن مهر نشان دهند اما نگاهی به کارنامه دولت 
نشان می دهد که ابتدا زمان بازپرداخت تسهیلات مسکن مهر 
برای متقاضیان از ۱٥ سال به ٢٠ سال افزایش داد و در ادامه مبلغ 
این تسهیلات از ٢٥ میلیون تومان مصوب دولت پیشین به ٣٠ 

میلیون افزایش پیدا کرد. 
در این دولت همچنین سود تسهیلات دریافتی برای مسکن 
مهر در تمامی بانک های عامل یکسان سازی شد. دولت در زمینه 
سیاست های تامین مسکن دولت با اعطای تسهیلات وام به 
مسکن اولی ها توانست گام مهمی در تامین مسکن جوانان بردارد. 

** توسعه راه های ارتباطی 
در زمینه توسعه راه های ارتباطی بویژه بزرگراه و آزاد راه در 
دولت یازدهم گام های بلندی برداشته شد. در این دولت از ٢ هزار 
و ۷٠٠ کیلومتر زیرساخت جاده ای شامل ٢٢٠ کیلومتر آزاد راه، 
یک هزار و ٥٠٠ کیلومتر بزرگراه، و یک هزار کیلومتر راه اصلی به 
بهره برداری رسید.همچنین در زمینه توسعه راه روستایی دولت 
یازدهم توانست سه هزار کیلومتر راه روستایی به بهره برداری 

رساند. 
** گسترش ناوگان دریایی 

با افزایش تعاملات بین المللی کشور تجارت دریایی ایران در سه 
سال گذشته نیز رشد چشمگیری پیدا کرد. برداشتن تحریم های 
کشتیرانی و افزایش ظرفیت نفتکش ها از جمله مهمترین اقدام 

های دولت برای توسعه تجاغرت از طریق دریا بود. 
در این دولت ظرفیت نفتکش های ایران رشدی بیش از ۱٠ 
درصد پیدا کرد و به ۱٥ میلیون تن رسید. همچنین در زمینه 
تخلیه و بارگیری کشتی ها در بنادر تجاری ظرفیت کشور به ٢۱٠ 

تن افزایش رسید.
در زمینه زیرساخت های تجارت دریایی اقدام های گسترده ای 
در دولت تدبیر و امید شکل گرفت. در این دولت بیش از ۴٠ طرح 
توسعه و تجهیز بنادر کشور به ارزش بیش از ٣ هزار میلیارد ریال 

اجرایی شد.
بهره برداری از بزرگترین پایانه مسافربری دریایی کشور در بندر 
شهید حقانی استان هرمزگان یکی از مهمترین اقدام های دولت 
در توسعه حمل و نقل دریایی بود. اقدام های دولت تدبیر در حوزه 
حمل و نقل دریای موجب افزایش ٢٥ درصدی جابجایی مسافر 
دریایی نسبت به دولت پیشین شد. همچنین در دولت روحانی از 
تعداد ۱۴ موج شکن بنادر کوچک در سواحل جنوبی ایرانی بهره 

برداری به عمل آمد . 

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۱۹ فرعی از ۱٠۹۴٢  اصلی واقع 
در بخش یک ثبت قم اراضی دانیال- شهیدان قائمی-ک اول فرعی اول سمت چپ قواره 
چهارم که بنام آقای هادی صادقی فرزند نصرت میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت 
تبصره واحده ماده ۱٣ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده ۱٥ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی 
نامبرده طی وارده ۱/۱۹٥۶ -۹۶/۱/٢۹ تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 
۹۶/٣/٣ ساعت ٨/٥ الی ۱٢ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع 
اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت 
مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت 
یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ٢٠ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب ۷٣/٢/٢٥ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به 

این اداره ارائه نماید./ق
اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تاریخ انتشار:3١/١/١3٩6

دبیرکل کانون سهام عدالت سازمان خصوصی سازی گفت : ارزش سبد سهام عدالت 
هرهفته بروز می شود و دیروز به ٥٥ هزار میلیارد تومان رسیده است.

سومین نشست آزاد اندیشی با موضوع "چشم انداز سهام عدالت" در آخرین ساعات 
کاری دهمین نمایشگاه بورس، بانک و بیمه )فاینکس ٢٠۱۷( برگزار شد.اسماعیل 
مختاری دولت آبادی، دبیر کل کانون سهام عدالت سازمان خصوصی سازی گفت:  طرح 
سهام عدالت متشکل از ۶٠ شرکت به ارزش ۴٠٠٠٠ میلیارد تومان به مرحله اجرا 
رسید. وی ادامه داد: ۴۹ شرکت به ارزش ٢۷٢۶٠ میلیارد تومان ارزش گذاری قطعی 
شده و ۱۱ شرکت دیگر به ارزش ۱٣٢٠٠ میلیارد تومان همچنان ارزش گذاری نشده 
است و احتمالا فرآیندی طولانی خواهد داشت. وی گفت: ارزش روز هر برگ سهام 
عدالت دوبرابر شده است. در ادامه این نشست سیدجعفر سبحانی مشاور رییس سازمان 
خصوصی سازی گزارشی از آخرین وضعیت سهام عدالت ارائه داد و گفت: طرح سهام 
عدالت در دوره هشتم ریاست جمهوری پایه گذاری و در دوره های بعدی به مرحله اجرا 
رسید ومبلغ یک میلیون تومان برای هر مشمول در نظر گرفته شد. وی با بیان اینکه در 
طرح سهام عدالت هیچ وجهی از افراد گرفته نشد، گفت: باید محلی برای تامین اعتبار 
این سهام در نظر گرفته می شد و بنابر این ۶٠ شرکت سرمایه پذیر بخشی از سهام خود 
را به این طرح اختصاص دادند. مشاور رییس سازمان خصوصی سازی افزود: مقرر شد، در 
پایان هرسال سازمان خصوصی سازی، سود را از شرکت ها دریافت و به حساب خزانه واریز 
کند و امروز پس از پایان دوره ده ساله، صورت حساب مشمولین از سوی این سازمان 
صادر شده است. وی با اشاره به مراجعه مالکین سهام عدالت به سامانه، برای دریافت 
صورت حساب گفت: با مراجعه ٥٣ درصدی مالکین سهام عدالت به سامانه اینترنتی، 
رکورد ارتباط جامعه هدف با یک سازمان دولتی در ایران یا حتی دنیا تغییر کرد. جعفر 

سبحانی در ادامه به میزان مشارکت گروه ها پرداخت و اظهار کرد: در میان گروه ها، 
روستائیان و عشایر با ۷٠ درصد مشارکت بیشترین حضور در سامانه را ثب کردند و 
سپس اعضای کمیته امداد و نهادهای حمایتی با ۶٣ درصد، کارگران فصلی با ٥۱ درصد 
و کارمندان و بازنشستگان دولتی با ٣۱ درصد در این طرح ملی مشارکت کردند. سبحانی 
تاکید کرد برخلاف یارانه که به حساب سرپرست خانواده واریز می شود، سود سهام عدالت 
تن ها به حساب خود مشمول واریز خواهد شد و افزود: تلاش می کنیم تا پایان شهریور 
سود شرکت های سرمایه پذیر به حساب مشمولین واریز شود. در سخنرانی دوم عباسعلی 
حقانی نسب کارشناس مسایل اقتصادی عنوان کرد: سهام عدالت یک طرح مردمی است 
و ضروری است سازمان خصوصی سازی چشم انداز روشنی از آن ارائه دهد. وی با بیان 
اینکه اصل مهم بازار پول و سرمایه احترام به حق مالکیت است گفت: دولت یازدهم 
همواره به قانون مالکیت احترام گذاشته و باید این روند را در خصوص سهام عدالت ادامه 
دهد تا فرآیند این طرح ملی عادلانه انجام شود. حقانی نسب با اشاره به اینکه ارزش هر 
برگ سهام عدالت یک میلون تومان تعیین شده اظهار کرد: سهام عدالت به دو دهک 
اول جامعه اختصاص دارد و به نظر می رسد دریافت بخشی از وجه این سهام منطقی 
نیست. وی با بیان اینکه بازار سرمایه باید مانند اتاق شیشه ای عمل کند، گفت: تعیین 
ارزش دارایی و سود سهام هر فرد و همچنین اعلام ارزش سهام عدالت پس از ده سال 
ضروری است. در ادامه روح الله نجفی، رئیس اداره امور بورس ها و بازارهای سازمان بورس 
نیز به ایراد سخن پرداخت و گفت: ورود شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت به بورس 
و فرابورس در سال گذشته مصوب شد. وی افزود: در حال حاضر ۶٠ شرکت سرمایه 
پذیر سهام عدالت هستند که از این تعداد ٣٠ شرکت در بازار سرمایه پذیرش شده، 

۱٠ شرکت آماده پذیرش در بورس و فرابورس هستند و ٢٠ شرکت باقی مانده است.

دبیرکل کانون سهام عدالت سازمان خصوصی سازی مطرح کرد

ارزش ۵۵ هزار میلیارد تومانی سبد سهام عدالت
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 پیوستن دو بازیکن به لیست سرخ پوشان حتمی شد

توافق پرسپولیس با منشا و خلیل زاده
دو بازیکن مد نظر پرسپولیسی ها، پیش از پایان لیگ شانزدهم حضور خود را در 

این تیم مسجل کردند تا در فصل آینده برای این تیم به میدان بروند.        
در حالی که روزهای اخیر حرف و حدیث های فراوانی مبنی جذب چهار بازیکن 
توسط پرسپولیسی ها به گوش می رسید، اکنون خبر می رسد دو بازیکن از نامزدهای 
پیوستن به این تیم، کارشان را تمام شده می بینند و می توانند در لیگ هفدهم برای 

سرخ پوشان به میدان بروند. 
گادوین منشا، یکی از دو بازیکن مورد نظر است، مهاجم نیجریه ای که در میانه های 
لیگ به پیکانی ها پیوست در مدت زمان کوتاهی توانست خود را به عنوان یک مهاجم 
گلزن و فرصت طلب معرفی کند. او پس از مدتی پرسپولیسی ها را خواهان خود دید 
و شایعات فراوانی مبنی بر پیوستن و یا عدم پیوستن او به این تیم به گوش می رسید 
تا اینکه بالاخره باشگاه پرسپولیس با این بازیکن و باشگاه پیکان توافق کرد و به این 

ترتیب، کنار نام یکی از بازیکنان حاضر در لیست خرید خود، تیک زد.
شجاع خلیل زاده نیز بازیکن دیگری بود که در سال های اخیر بارها از پیوستن 
او به پرسپولیسی ها خبر به گوش می رسید اما هر بار به دلیلی این اتفاق نمی افتاد 
تا در نهایت در لیگ هفدهم این بازیکن بتواند با پیراهن سرخ به میدان برود. شجاع 
که پیش از لیگ فعلی تنها یک گام با پرسپولیسی شدن فاصله داشت، به دلیل ادامه 
قرارداد با سپاهانی ها عازم اصفهان شد اما اکنون و با پایان قرارداد خود با این تیم، با 
مدیران پرسپولیس توافق کرد تا در لیگ بعدی برای این تیم به میدان برود. خلیل 
زاده از آن دسته از بازیکنانی است که برانکو ایوانکوویچ اعتقاد ویژه ای به وی در خط 

دفاعی دارد. 
پیش از این اخباری مبنی بر عدم پیوستن بازیکن خارجی به جمع پرسپولیسی 
ها به گوش می رسید اما این اتفاق در حالی رخ می دهد که سرخ پوشان بخواهند 
بازیکنی از خارج از ایران وارد تیم کنند، گادوین منشا به دلیل اینکه پیش از این در 

لیگ ایران حضور داشت مشمول این قانون نمی شود.

با تمدید قرارداد دروازه بان برزیلی؛

سپاهان وارد بازار نقل و انتقالات شد 
لی اولیویرا گلر بزریلی تیم سپاهان با صلاحدید زلاتکو کرانچار قرارداد خود را به 
مدت یک فصل دیگر با این تیم تمدید کرد تا طلایی پوشان هنوز فصل به پایان 

نرسیده به فکر بستن تیمی قدرتمند برای لیگ هفدهم باشند.
لی اولیویرا گلر برزیلی تیم سپاهان که در ابتدای فصل انتقادهای زیادی از او در میان 
هواداران سپاهان و پیشکسوتان این تیم وجود داشت، در هفته های اخیر نمایش های 
چشم گیری ارائه داده و به چهره ای مطمئن درون چارچوب دروازه بدل شده است.

نمایش های خوب گلر برزیلی سپاهان سبب شد تا با درخواست کرانچار قرارداد او به 
مدت یک فصل دیگر هم تمدید شود.

 با توجه به اینکه کرانچار هنوز قرارداد خود را برای فصل آتی نهایی نکرده است، با 
این اتفاق می توان تشخیص داد که این سرمربی کروات نیز در سال آینده کار خود 
را در تیم سپاهان ادامه خواهد داد و انتظار حضور قدرتمندی از آنها در بازار نقل و 
انتقالات می رود. سپاهان که عنوان پرافتخارترین تیم لیگ برتر را یدک می کشد، 
دو سالی می شود که با مشکلات زیادی مواجه شده است و در فصل جاری با توجه 
به تغییر نسلی که در این تیم اتفاق افتاده، تا حدودی به روند موفقیت بازگشته است 
و امیدوار است که با قرار گرفتن در سکوی چهارم لیگ برتر بتواند به رقابت های 

آسیایی نیز بازگردد.
حضور در پنجره تابستانی و جذب ستاره ها در اولویت این باشگاه اصفهانی است که 
با انجام بازی ها در ورزشگاه نقش جهان شکل و شمایل متفاوتی به خود گرفته و می 
خواهد با مربی با تجربه اش مدعی جدی قهرمانی در فصل آینده باشد. حفظ سرور 
چپاروف و استخدام یک مدافع وسط تراز اول، یک دفاع راست، یک هافبک دفاعی در 
سطح ملی و همینطور اضافه شدن یک مهاجم هدف در کنار مسعود حسن زاده می 

تواند اولویت خریدهای سپاهان برای لیگ هفدهم باشد.

بازگشت رجب زاده به ترکیب ذوب آهن 
با توجه به محرومیت کاپیتان سوم ذوب آهن از بازی با ماشین سازی به احتمال 
فراوان کاپیتان اول این تیم پس از ٢ نیمکت نشینی پیاپی به ترکیب اصلی برمی گردد.

 اعتراض مهدی رجب زاده به تعویض با محمدرضا عباسی در ٢٠ دقیقه پایانی دیدار 
با صنعت نفت آبادان از هفته بیست و ششم لیگ برتر برای کاپیتان باتجربه ذوب آهن 

به قیمت نیمکت نشینی در ٢ بازی اخیر این تیم تمام شد.
پس از این اتفاق، مجتبی حسینی ترجیح داد تا در دیدار برابر بنیادکار از هفته 
چهارم لیگ قهرمانان آسیا و بازی با پیکان از هفته بیست و هفتم لیگ برتر رجب زاده 
را روی نیمکت بنشاند. نیمکت نشینی کاپیتان اول ذوب آهن بازگشت کاپیتان سوم 

این تیم به ترکیب را در پی داشت.
 مرتضی تبریزی از این فرصت نهایت بهره را برد و در هر ٢ مسابقه یکی از ٢ گل 
تیمش را به ثمر رساند تا از این طریق ادامه حضور خود در ترکیب اصلی ذوب آهن 

را تضمین کرده باشد.
از بخت بد اما تبریزی در بازی با پیکان سه اخطاره شد و دیدار این هفته برابر 
ماشین سازی را از دست داد. با این اوصاف و با توجه به غیبت تبریزی، رجب زاده به 
احتمال زیاد به ترکیب اصلی ذوب آهن برمی گردد و در دیدار برابر نماینده تبریز به 

میدان می رود.

ورزشی

برهانی پس از خداحافظی با فوتبال: 

من را با پیراهن استقلال به خاک بسپارید

آقای گل تاریخ باشگاه استقلال که ۹ سال با پیراهن این تیم به میدان رفت و 
افتخاراتی را هم کسب کرد با انتشار بیانیه ای از دنیای بازی کردن فوتبال خداحافظی 

کرد.
آرش برهانی از فوتبال خداحافظی کرد، در بیانیه احساسی او پیرامون زندگی ورزشی 
اش نوشته هایی می بینیم سراسر احساسی. برهانی ٢٨٣ بازی انجام داد و ۱۱۴ گل 
برای استقلال زد تا آقای گل همه تاریخ این باشگاه باشد. در بیانیه برهانی آمده است:

غم درون را کتمان نمی کنم
در ذهنم نه دنبال کلمات درشت می گردم، نه پی بزرگنمایی هستم، هواداران 
استقلال و فوتبال ایران چنان عزتی برای من ساخته اند که کلمه ای نمی توانم برای 
آنها بیابم که در بیانیه خداحافظی قرار دهم، دست تک تک هواداران را می بوسم و 
از ته دل می گویم همه آنها را دوست دارم و تاکید می کنم که »غم درونم را از این 

خداحافظی نمی توانم کتمان کنم«.
قصور و کاستیهای را با آن دل پر مهر و محبت همیشگیتان به من ببخشایید. در این 
لحظه که از شما خداحافظی میکنم آسوده خاطرم که تمام سعی و تلاش خودم و برای 
خوشحال کردن و سربلندی تیم خودم انجام دادم. هر چه محقق شد لطف خداوند 
و آنچه ماند توان و بضاعتم بود و امیدوارم چهره ایی از من بخاطر بسپارید که در آن 

صادقانه و عاشقانه برای منافع استقلال جنگیده باشم.
این افتخار که برای دو تیم ستاره دار )بواسطه ی قهرمانی در آسیا(بازی کردم برایم تا 
همیشه خواهد ماند . یک قهرمانی با پاس دوست داشتنی و چهار قهرمانی با استقلال 
دو ستاره کبیر، محبتِ شما عزیزان و کلی خاطرات خوش تمام سرمایه من در این 

چند سال حضورم بود.
تشکر و تشکر

از رسانه هـای مکتوب، صوتی و تصویری، خبرنگاران عزیزی که نقش زیادی در 
پیشرفت من داشتن تشکر میکنم ، زحمات و محبت آنها را هیچ وقت فراموش نخواهم 
کرد و اقرار می کنم که همیشه از انتقادها استفاده کرده ام و از تشویق و تمجیدشان 

انگیزه گرفته ام .
از مدیران و مربیان عزیزم تشکر میکنم و از آن مدیران و مربیانی که سهم بیشتری 
در پیشرفت من داشتند سپاسگزارم. از آن دسته از هم تیمی های عزیزم که ساده و بی 
آلایش برای یک هدف )موفقیت استقلال( مرا طی این سال ها یاری و همراهی کردند 

صمیمانه تشکر میکنم و برایشان بهترین ها  را آرزو میکنم.
فکر نمی کردم اینگونه از فوتبال خداحافظی کنم

هر آمدنی رفتنی هم دارد، با این وجود فکرش را نمی کردم که اینگونه از استقلال 
و فوتبال خداحافظی کنم، هر چند این روزها این جور رفتن ها باب شده اما دوست 
داشتم با پیراهن پرافتخار استقلال از فوتبال کنار بروم و حالا همین جا از هواداران 

خداحافظی می کنم، تنها در گوشه ای از ایران با قلبی آبی.
 تنها حسرت من هم ستاره سوم خواهد بود که نتوانستم آن را برای استقلال و با 
استقلال و هوادارانش به دست بیاورم. تصمیم نداشتم که در ایران در تیم دیگری بازی 
کنم ولی همانگونه که در ابتدای فصل نقل و انتقالات شایعه هایی بوجود آمد توفیق 
اجباری نصیبم شد که در تیم خوب پیکان که جز خوبی و احترام و عزت چیز دیگری 
از بازیکنان، مربیان و مدیران این تیم دوست داشتنی ندیدم بپیوندم و بابت همه ی 

خوبیها از آنها تشکر می کنم.
تا زنده هستم استقلالی و هوادار استقلال هستم و در روز وداع از دنیا هم دوست دارم 
مرا با پیراهن مقدس استقلال به خاک بسپارند. امیدوارم که در کارهایتان موفقیت به 

کامتان باشد و همدلی و اتحاد در برابر مشکلات رفیق راهتان.
ارادتمند و آرزومند آرزوهای نیکتان هستم.

آرش برهانی ٣٠/٠۱/۱٣۹۶

مشکلات تمدید قرارداد سرمربی سرخ ها؛

ژوزه، کی روش و مخالفان برانکو را در 
پرسپولیس نگه می دارند؟

اگر چه برخی می گویند قرارداد برانکو ایوانکوویچ سرمربی باشگاه پرسپولیس با این 
باشگاه ٥ ساله تمدید می شود اما واقعیت این است که این تمدید قرارداد مشکلات زیادی 
هم دارد و ماجرای ساده ای نیست.  قاعده ای وجود دارد که نوشته شده نیست و آن این 
است: مربی تا چهار سال می تواند برای یک باشگاه مفید باشد، بعد از آن دیگر چیز جدیدی 
ندارد که به بازیکنان و باشگاه بدهد.« این قاعده موارد نقض بسیار دارد که فرگوسن و ونگر  
بزرگترین مثال های نقض این داستان محسوب می شوند با این وجود اگر به مورینیو و 
گواردیولا و آنچلوتی و کاپلو و غیره نگاه کنید داستان این چهار سال را می توانید در باشگاه 
ها و خود مربیان ببینید. با این توضیح حالا باید پرسید که آیا برانکو باید در پرسپولیس بماند 
یا اینکه پرسپولیس به قول یکی از اعضای هیات مدیره خودش حالا باید معلم کلاس بعدی 
را جذب کند؟  ساده که نگاه کنیم چون هنوز برانکو به »چهار سال نانوشته« نرسیده باید 
بماند و یکی دو سال دیگر هم می تواند به پرسپولیس آموزش بدهد. شاید هم او فرگوسنی 
باشد برای پرسپولیس و ۱٠سال هم خودش را نو به نو کند اما هر چه که باشد مخالفان و 
موافقانی دارد و فراموش نکنید که خود برانکو هم حق انتخاب دارد و با قهرمانی در ایران 

حالا پیشنهادهایی هم خواهد داشت که می توانند وسوسه کننده باشند.
موافقان برانکو

مسلما در پرسپولیس فعلی هم میان هواداران و هم میان مسئولان، برانکو موافق بیشتر 
از مخالف دارد. او پرسپولیس را بعد از ۹ سال قهرمان کرده و سال قبل هم فاصله اش تا 
قهرمانی یک موی باریک بود. تعداد ملی پوشان پرسپولیس را هم بسیار بیشتر از قبل کرده 
و از آن مهمتر اینکه نسبت به بسیاری از سال ها این تیم ستاره کمتر خرید و بیشتر ستاره 
هایش را خودش ساخت. در واقع برانکو فوق العاده عمل کرده و از این دیدگاه ها کاملا 

مورد تایید است.
مخالفان برانکو

این درست که امروز برانکو قهرمان شده و تحت تاثیر فضای موجود، مخالفان برانکو فعلا 
حرف نمی زنند اما جسته و گریخته ایوانکوویچ هم مثل هر مربی خارجی و موبور دیگری 
که به ایران می آید مخالف و منتقد هم دارد. آنها آرام آرام، ریز ریز وارد ماجرا شده اند و با 
انگشت اشاره بازی های بزرگ امسال را نشان می دهند و می گویند برانکو مرد بازی های 
بزرگ نبوده و بردن پدیده و ماشین سازی و تیم های داخلی ایران هنر نمی خواهد؛ مهم 

بردن استقلال، بردن تیم های آسیایی و صعود مقتدرانه در آسیا بود.
برخی هم هستند که حرف های غیر منطقی می زنند مثلا اینکه می گویند پرسپولیس 
بازیکنان خوبی داشت و این بازیکنان را به هر کسی بدهید این تیم را قهرمان می کند که 
البته همانطور که گفتیم این دست حرف ها سند ندارد و فقط یک لجبازی است چون 
اگر بازیکنان خوبی هم در پرسپولیس هستند هم انتخاب ها و هم نتیجه تمرینات برانکو 

ایوانکوویچ هستند و از آسمان به پرسپولیس پرتاب نشده اند.
شاید ژوزه برانکو را از پرسپولیس بیرون کند

مطمئنا بی پیشینه و ندانسته نمی توان گفت پرسپولیس حتما با برانکو قرارداد می بندد 
و این قرارداد هم ٥ ساله خواهد بود. باید دید پیشنهاد مالی برانکو پس از قهرمانی در لیگ 

ایران چقدر است و شرایط کارلوس کی روش به کجا می رسد. 
در واقع برانکو همین حالا هم مبلغ قابل توجهی از پرسپولیس طلب دارد و علاوه بر آن 
مبلغی هم برای سال آینده می خواهد و این وسط حکم مانوئل ژوزه هم نزدیک است و 
آینده نامعلوم، حتی ممکن است حکم ژوزه کاری کند که پرسپولیس پول تمدید قرارداد با 

برانکو را نداشته باشد و واقعا به بن بست برسد.
 در واقع همه آنها که می گویند با برانکو تحت هر شرایطی قرارداد ببندید اصلا تاکنون 
کار اجرایی نکرده اند و نمی دانند حفظ تیم قهرمان شده چقدر سخت است و چه مشکلاتی 

سر راه قرار دارند.
تصمیم برانکو چیست؟

قهرمان شدن در ایران مطمئنا کار بزرگی است که برانکو این مهم را هم به کارنامه خوب 
خود اضافه کرد. اتفاقا قرارداد برانکو هم تمام شده است و به این ترتیب هم کشورهای عربی 
و هم باشگاه های چینی و حتی کرواسی و شاید تیم های ملی گوشه چشمی به این مربی 
که قرارداد ندارد و در لیگ ایران قهرمان شده خواهند داشت. برانکو ممکن است قرارداد های 

وسوسه انگیزی داشته باشد که مقابل آنها بشکند.
 ایوانکوویچ البته مربی جنتلمنی است اما به هر حال پول زیاد می تواند هر مربی را سست 
کند. بحث اینجاست که آیا برانکو خودش قصد ماندن خواهد داشت؟ او امروز در این رابطه 
حرف نمی زند و همه تمرکزش را می گذارد روی بازی های لیگ قهرمانان آسیا که اگر از 
آن صعود کند، کار نیمه کاره ای در پرسپولیس برای آسیا خواهد داشت که احتمال ماندن 

وی و سکوت مخالفان سنتی مربیان خارجی را بالا و بالاتر می برد.

 جشنواره گل پرسپولیس در جشن دهمین قهرمانی

جام قهرمانی بر فراز دستان پرسپولیسی ها

دیدار پرسپولیس و پدیده خراسان با برتری قاطع 
قهرمان لیگ شانزدهم به پایان رسید تا شاگردان برانکو 

جشن قهرمانی خود را برپا کنند.
 پرسپولیس در اولین دیدار هفته بیست وهشتم لیگ 
برتر از ساعت ۱۷:٥٠ روز )چهارشنبه( و با پنج دقیقه 
تأخیر در ورزشگاه آزادی به مصاف پدیده رفت که این 
دیدار با نتیجه ۴ بر صفر به سود پرسپولیس خاتمه یافت.

کمال کامیابی نیا )٥٠(، علی علیپور )۶٨(، مهدی 
طارمی )۷٠( و فرشاد احمدزاده )٨۹( برای پرسپولیس 

در این بازی گلزنی کردند.
ترکیب پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، صادق محرمی، 
سیدجلال حسینی، محمد انصاری، حسین ماهینی، 
کمال کامیابی نیا، سامان نریمان جهان، سروش رفیعی، 

وحید امیری، مهدی طارمی و علی علیپور.
محمد  هارویان،  روشنگر،  مجتبی  پدیده:  ترکیب 
حسین مرادمند، رضا ناصحی، محسن یوسفی، ابوالحسن 
جعفری، اکبر ایمانی، حسین مهربان، میلاد کمدانی، 

معین عباسیان و حسین زامهران.
نیمه اول

دقیقه یک: پاس محمد انصاری به علیرضا بیرانوند، 
خروج این دروازه بان را به دنبال نداشت تا زامهران از این 
اشتباه استفاده کند و پس از دریبل دروازه بان پرسپولیس 
در آستانه باز کردن دروازه این تیم قرار بگیرد. سیدجلال 
حسینی اما در آستانه ورود توپ به دروازه، موفق شد با 

یک تکل بلند مانع از باز شدن دروازه تیمش شود.
دقیقه ٥: وحید امیری در یک موقعیت نصفه و نیمه 
ارسالی روی دروازه پدیده داشت که پیش از استفاده 
مهدی طارمی از این توپ، روشنگر موفق به مهار توپ 

شد.
دقیقه ٨:  رضا ناصحی در محوطه جریمه پرسپولیس 
و پشت مدافعان این تیم صاحب توپ شد که ضربه او را 

علیرضا بیرانوند مهار کرد.
دقیقه ۱۷: مهدی طارمی پس از ورود به محوطه 
جریمه پدیده و تک به تک شدن با روشنگر، نتوانست 
ضربه مناسبی به توپ بزند تا موقعیت گلزنی پرسپولیس 

از دست برود.
پشت  که  خوبی  پاس  طارمی  مهدی   :٢٠ دقیقه 
مدافعان پدیده دریافت کرده بود را به راحتی از دست داد 

و نتوانست از موقعیت تک به تک بهره ای ببرد.
دقیقه ٢۴: حسین ماهینی ارسال خوبی روی دروازه 
پدیده داشت که سروش رفیعی قصد داشت توپ را با 
ضربه سر به سمت دروازه این تیم بزند، اما طارمی با ضربه 
قیچی برگردان هم این موقعیت را از دست داد و هم به 

صورت رفیعی زد.
محوطه  پشت  از  نریمان جهان  سامان  دقیقه ٣٣: 
جریمه اقدام به شوتزنی کرد که توپ با اختلاف کمی از 

کنار دروازه پدیده به بیرون رفت.
دقیقه ۴٥: مهدی طارمی پس از کار تیمی بازیکنان 
پرسپولیس بار دیگر صاحب موقعیت گلزنی شد که این 

بار هم شوت او از بالای دروازه راهی اوت شد.
دقیقه ۱+۴٥: شوت اکبر ایمانی از فاصله ای دور پس از 
برخورد به تیر دروازه بیرانوند توسط مدافعان پرسپولیس 

دور شد.
نیمه دوم

دقیقه ۴۶: محمد انصاری در شروع نیمه دوم جای 
خود را به محسن ربیع خواه داد.

دقیقه ۴۷: تلاش پرسپولیسی ها برای رسیدن به گل 
با شروع نیمه دوم بیشتر شد که اولین موقعیت را وحید 
امیری به سمت دروازه روشنگر زد و توپ پس از برخورد 

به مدافعان پدیده راهی کرنر شد.
دقیقه ٥۱: کرنر ارسالی از سوی سروش رفیعی با ضربه 
سر مهدی طارمی همراه بود که توپ به تیر دروازه خورد 
و در برگشت کمال کامیابی نیا برای پرسپولیس گلزنی 

کرد.
دقیقه ٥٣: شوت از راه دور سروش رفیعی با فاصله ای 

سانتیمتری از بالای دروازه پدیده راهی اوت شد.
دقیقه ٥٨: بار دیگر ارسال روی دروازه پدیده موقعیت 
خطرناکی برای پرسپولیس فراهم کرد که ضربه سر علی 

علیپور از روی خط دروازه برگشت داده شد.
دقیقه ٥٨: سامان نریمان جهان جای خود را در ترکیب 

پرسپولیس به فرشاد احمدزاده داد.
دقیقه ۶۱: یونس شاکری جای حسین زامهران را در 
ترکیب پدیده گرفت. معین عباسیان هم جای خود را به 

مرتضی منصوری داد.
دقیقه ۶۴: روشنگر با اشتباهی که انجام داد، دروازه اش 
خالی شد. این در حالی بود که مهدی طارمی از پشت 
محوطه جریمه نتوانست دروازه خالی پدیده را باز کند 

و توپ او با اختلاف کمی از کنار دروازه به بیرون رفت.
دقیقه ۶٨: شروع مجدد خوب علیرضا بیرانوند در 
که  رسید  طارمی  مهدی  به  پدیده  جریمه  محوطه 
این بازیکن با ضربه سر به فرشاد احمدزاده پاس داد. 
قیچی نصفه و نیمه احمدزاده ثمری نداشت و توپ در 
سردرگمی مدافعان پدیده به علی علیپور رسید تا این 

بازیکن گل دوم پرسپولیس را به ثمر برساند.
دقیقه ۷٠: وحید امیری با یک پاس در عمق مهدی 
طارمی را صاحب موقعیت گلزنی کرد که این بازیکن 

توانست توپ را تبدیل به گل کند.
دقیقه ۷٣: حسین ماهینی از داور مسابقه کارت زرد 

دریافت کرد.
دقیقه ۷٥: وحید امیری در ترکیب پرسپولیس جای 

خود را به شهاب کرمی داد.
دقیقه ۷۶: حسین مهربان از ترکیب پدیده خارج شد و 

کریم احمدی جای او را در ترکیب گرفت.
دقیقه ٨۹: حمله خطرناک پرسپولیسی ها با چهار 
بازیکن، با پاس سروش رفیعی به فرشاد احمدزاده همراه 
شد که شوت این بازیکن را روشنگر مهار کرد و در 
برگشت احمدزاده با ضربه سر گل چهارم پرسپولیس را 

به ثمر رساند.
به گزارش تسنیم، پرسپولیس با پیروزی در این بازی 
۶٥ امتیازی شد تا دو هفته مانده به پایان لیگ رکورد 
بیشترین امتیاز در لیگ ۱۶ تیمی را از آن خود کند و 
سومین قهرمانی خود در لیگ برتر و دهمین قهرمانی در 
لیگ ایران را به این شکل جشن بگیرد. پدیده نیز ٣۴ 

امتیازی و در رده نهم جدول باقی ماند. 
در حاشیه مراسم اهدای جام به پرسپولیس

با  قهرمانی  دریافت جام  برای  پرسپولیس  بازیکنان 
تی شرت توسی مخصوص یک به یک مسافت کنار زمین 

تا سکوی قهرمانی را طی می کنند.
 مراسم اهدای جام به بازیکنان پرسپولیس با حضور 
صدهزار تماشاچی و با نظم و ترتیبی متفاوت نسبت به 

گذشته برگزار می شود.
* علیرضا بیرانوند دروازه بان پرسپولیس اولین بازیکنی 

بود که برای دریافت مدال روی سکو قرار گرفت.
با  * بوژیدار رادوشویچ دروازه بان کروات پرسپولیس 
پرچم این کشور روی سکو ایستاد که البته بعد از مدتی 

این پرچم را جمع کرد.
* علیرضا بیرانوند اولین بازیکنی بود که روی سکو 
رقصیدن را آغاز کرد و دیگران را هم وادار به انجام حرکات 

موزون کرد.
* محسن مسلمان با نمایش موهای خود با شور و نشاط 
خاصی مسافت کنار زمین تا سکو را با رقص طی کرد تا 

حال و هوایی خاص به ورزشگاه بدهد.
* کمال کامیابی نیا با دختر بانمکش در میان تشویق 

شدید هواداران روی سکو آمد.
* علیرضا بیرانوند با پرتاب فرزندش به آسمان سوژه 

عکاس های ورزشی کنار زمین بود.
* رضا کرملاچعب اولین بازیکنی بود که مسیر کنار 
زمین تا سکو را با موبایل و در حال فیلمبرداری طی کرد.

* علی علیپور و حسین ماهینی نیز کودکان خود را 
روی سکو آوردند که ماهینی کوچکترین بچه را در این 

بین دارد.
* عادل فردوسی پور گزارشگر بازی در حاشیه حضور 
قرمزپوشان روی سکو گفت آخرین باری که پرسپولیسی ها 

جام گرفته اند طاهرخانی اندازه بچه ماهینی بوده است.
* بازیکنان پرسپولیس رو به عکاسان به بوسیدن و گاز 
زدن مدال ها مشغول اند و البته بیرانوند کماکان فرزند خود 

را به آسمان پرتاب می کند.
* کریم باقری کاپیتان آخرین قهرمانی پرسپولیس در 

میان تشویق شدید تماشاگران روی سکو آمد.
* برانکو ایوانکوویچ نیز تی شرت قهرمانی پرسپولیس را 
زیر کتش پوشیده، او مدال قهرمانی را از وزیر ورزش گرفت 

و در آغوش طاهری قرار گرفت.
* سیدجلال حسینی حسینی با اندکی اخم آخرین 
بازیکنی بود که روی سکو آمد تا جام قهرمانی را بالای 

سر ببرد.
* فیلمبرداری مراسم اهدای جام در لحظه آخر از صحنه 
اهدا جا ماند و تصویر بالا بردن جام توسط سیدجلال را 

از نمای دور گرفت.
* با بالا بردن جام توسط سیدجلال حسینی بازیکنان 
تک تک جام را بالای سر می برند و در نهایت علیرضا 
بیرانوند جام را به سمت جایگاه دوم و محل عکس تیمی 

برد تا اندکی از نظم مراسم کاسته شود.
* هواداران  سرمربی پرسپولیس را با شعار »هرچی 

برانکو بگه« تشویق کردند.
* مهدی طارمی، فرشاد احمدزاده و محسن مسلمان 
اولین کسانی بودند که از جمع جدا شدند و به دور افتخار 

پرداختند.
یک  در  پرسپولیس  سوم  بان  دروازه  درویش وند   *
غافلگیری جام را با خود برد و به همراه یکی، دو بازیکن 
ذخیره دیگر به شادی پرداخت. در این سو برانکو ایوانکوویچ 
به همراه طاهری و طارمی، مسلمان و احمدزاده به سمت 

جایگاه هواداران پرسپولیس رفتند و از آنها تشکر کردند.
* ماموران یگان ویژه از محسن مسلمان خواستند 
مراقب فضای ورزشگاه باشد و به آنها گفتند جو به هم 

نریزد.
* مهدی طارمی اولین خواننده پرسپولیس در جشن 
قهرمانی بود و با این بیت شروع کرد:» بخاطر تو می خونم 

قدر شما را می دونم!«

هفته بیست و هشتم لیگ برتر فوتبال، پنج شنبه با انجام ۷ 
دیدار به پایان می رسد؛ شاید در این هفته تکلیف نخستین تیم 

سقوط کننده به لیگ یک و نایب قهرمان مشخص شود.
امروز هفت دیدار به صورت هم زمان برگزار می شود. برخی 
تیم ها برای تثبیت خود در لیگ برتر می جنگند و دو تیم 
نایب قهرمانی را برای خود تقریبا  می خواهند کسب عنوان 

مسجل کنند.
تمام دیدارهای پنج شنبه، ٣۱ فروردین ماه، ساعت ۱۷:۴٥ به 

صورت هم زمان برگزار می شوند.
* تراکتورسازی - استقلال؛ نبرد نایب قهرمانی

از دیدارهای  انجام یکی  تبریز شاهد  امام  یادگار  ورزشگاه 
حساس لیگ شانزدهم است. اگر پرسپولیس این قدر زود 
قهرمانی اش را مسجل نمی کرد، قطعا دیدار تراکتورسازی و 
استقلال حساسیتی چند برابری پیدا می کرد اما اکنون، تنها 
حساسیتی که برای این بازی وجود دارد این است که تیم برنده 
به احتمال فراوان عنوان نایب قهرمانی را تصاحب خواهد کرد و 
در آن صورت بخت زیادی برای صعود مستقیم به لیگ قهرمانان 

آسیا دارد.
اگر تراکتورسازی نایب قهرمان لیگ شود، قطعا به عنوان 
نماینده ایران در فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا حضور خواهد 
داشت. به این معنی که با قهرمانی در جام حذفی به صورت 
مستقیم راهی آسیا می شود و حتی اگر در فینال جام حذفی 
از نفت تهران شکست بخورد هم به پلی آف به لیگ قهرمانان 

آسیا راه می یابد.
استقلال اگر در لیگ برتر دوم شود این شانس را خواهد داشت 
که به عنوان یکی از نمایندگان ایران به پلی آف لیگ قهرمانان 
آسیا راه یابد اما اگر قافیه را به تراکتورسازی ببازد و در لیگ، 
سوم شود، در آن صورت، ممکن است از صعود به لیگ آسیا باز 
بماند چون احتمال دارد با توجه به کم بودن امتیاز فوتبال ایران 
در حوزه باشگاهی، تعداد سهمیه های ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا در سال آینده کم شود و مثلا به دو سهمیه مستقیم و یک 

سهمیه پلی آف برسد.
بنابراین، دیدار تراکتورسازی و  استقلال به نوعی دعوا بر سر 
رسیدن به دروازه های آسیا است. این دیدار در ورزشگاه یادگار 
امام تبریز برگزار می شود؛ جایی که هفته قبل، پرسپولسی ها 
جشن قهرمانی نیمه کاره ای برپا کردند و به دلیل سیل در 

آذربایجان شرقی به جشن خود ادامه ندادند.
* گسترش فولاد - نفت تهران؛ امید به رده چهارم

در تبریز فقط استقلال و تراکتورسازی نیستند که به مصاف 
هم می روند بلکه یک تیم تهرانی دیگر هم مهمان تبریزی ها 
است. علی دایی و شاگردانش باید در تبریز به دیدار گسترش 
فولاد بروند. نفت تهران اکنون ٣٥ امتیازی است و با پیروزی در 

این بازی می تواند به رده چهارم نزدیک شود. از طرفی گسترش 
فولاد هم با ٣٣ امتیاز برای رسیدن به رده ششم و بالاتر بخت 

دارد و بعید است جلوی نفت کوتاه بیاید.
ذوب آهن اصفهان با ٣۹ امتیاز اکنون چهارم است و مدعی 
اصلی بقا در آن جایگاه است اما این مساله انگیزه نفت و گسترش 
را برای پیروزی و نزدیک شدن به تیم اصفهانی کم نمی کند. این 

دیدار در ورزشگاه بنیان دیزل برگزار می شود.
* ذوب آهن - ماشین سازی؛ تیر خلاص به تیم پیر تبریز

ماشین سازی هفته قبل از پرسپولیس شکست خورد و در 
لبه پرتگاه سقوط قرار گرفت. هرچند این تیم هنوز روی کاغذ 
شانس بقا درلیگ برتر را دارد اما شرایط به قدری برای این تیم 
سخت است که تقریبا هیچ کدام از هوادارانش امیدی به بقا 
ندارند. با این همه ماشین سازی در ورزشگاه فولادشهر اصفهان 
به مصاف ذوب آهن می رود و اگر برنده بازی نباشد به لیگ 
دسته اول سقوط می کند و دیگر روی کاغذ هم شانسی نخواهد 
داشت. البته ماشین سازی در صورت شکست ذوب آهن هم 
تنها در صورتی سقوط نمی کند که در دیگر بازی، صبا شکست 

سختی از سپاهان متحمل شود.
در مجموع، فوتبال اصفهان احتمالا حکم سقوط تیم پیر تبریز 

را امضا خواهد کرد.

* سایپا - صنعت نفت آبادان؛ 
فرار از سقوط )قسمت اول(

در کنار ماشین سازی که دیگر امیدی به آن نیست، سیاه 
امید  است.  امیدوار  برتر  لیگ  در  ماندن  به  هنوز  جامگان 
مشهدی ها برای بقا به لغزش سایپا و صنعت نفت آبادان بسته 
است. شاگردان حسین فرکی هنوز خطر سقوط به دسته 
پایین تر را احساس می کنند و شاید این خطر تا روز آخر هم 
برای شان وجود داشته باشد. البته فرکی با این شرایط غریبه 
نیست چون یک بار با نفت تهران تا لبه پرتگاه سقوط رفت و در 
لیگ برتر ماند و سال بعدش تیم خوبی ساخت. آبادانی ها هم 
هنوز با خطر سقوط روبه رو هستند اما کمتر از سایپا؛ صنعت 
نفت با شکست سایپا در ورزشگاه دستگردی تهران بقایش در 

لیگ برتر را قطعی خواهد کرد.
* فولاد - استقلال خوزستان؛ داربی لب شط

تیم های خوزستانی فولاد و استقلال در هفته بیست و هشتم 
لیگ با هم دیدار می کنند اما شهرآورد لب کارون، این بار 
حساسیت زیادی ندارد. هرچند فولاد برای قطعی کردن بقا در 
لیگ برتر نیاز پیروزی دارد اما جایگاه این تیم طو.ری نیست 
که خطر سقوط را زیاد حس کند. بنابراین فولاد و استقلال 
خوزستان بدون نگرانی و دغدغه خاصی به مصاف هم می روند. 

تنها نکته ای که می تواند روی این بازی تاثیر بگذارد، اعتصاب 
استقلالی ها  است.  نکردن شان  تمرین  و  استقلال  بازیکنان 
به خاطر پرداخت نشدن مطالبات شان گفتند دیگر تمرین 

نمی کنند.
* صبا - سپاهان؛ بدون گواردیولا

در یکی از دیدارهای هفته بیست و هشتم لیگ برتر، صبا و 
سپاهان در قم به دیدار هم می روند. هر دو تیم روزگاری تحت 
هدایت عبدالله ویسی - که لقب گواردیولای وطنی داشت 
-  بازی می کردند. صبا با ویسی سهمیه لیگ قهرمانان آسیا 
را کسب کرد و سپاهان با ویسی تلاش کرد، قهرمانی کم خرج 

استقلال خوزستان را شبیه سازی کند.
 هر دو تیم اکنون با مربیان دیگری برابر هم صف آرایی می کنند 
و انگیزه های شان هم کاملا متفاوت است. صبا به سه امتیاز بازی 
نیاز دارد تا در لیگ برتر باقی بماند و سپاهان می تواند با شکست 
صبا در رده چهارم جای بگیرد. از طرف دیگر، امتیاز گرفتن صبا 
از سپاهان، سقوط ماشین سازی به دسته اول را قطعی می کند.
 * سیاه جامگان - پیکان؛ فرار از سقوط )قسمت دوم(

 به جز ماشین سازی که تقریبا سقوطش به دسته اول قطعی 
است، سایر قعرنشینان هنوز شانس بقا در لیگ برتر را دارند. 
در میان آنها که هنوز امید به ماندن دارند، سیاه جامگان از 
همه کم امیدتر است. این تیم مشهدی که مشکلات زیادی در 
طول فصل داشت و با تغییر چند باره سرمربی هم بهبودی در 
کارش حاصل نشد، در فاصله سه هفته مانده تا پایان فصل 
به مصاف پیکانی می رود که خوب بلد است از تیم های پایین 
جدولی و کمتر قدرتمند لیگ امتیاز بگیرد. پیکان امیدی به 
کسب سهمیه لیگ قهرمانان آسیا ندارد و با این وصف، چهارم 
شدن با هفتم ماندن هم برایش فرقی ندارد. شاید تنها انگیزه 
شاگردان جلالی در بازی با سیاه جامگان، کسب نتایج خوب در 
پایان فصل باشد. به نظر می رسد انگیزه مشهدی ها برای بقا در 
لیگ، کفه ترازو را در این بازی به سود این تیم سنگین می کند 
و احتمال دارد سیاه جامگان به این راحتی ها برابر دیو سقوط، 

پرچم سفید بالا نبرد.
برنامه کامل دیدارهای پنج شنبه ٣۱ فروردین به این شرح 

است:
)ساعت آغاز تمام دیدارها ۱۷:۴٥ است(

گسترش فولاد - نفت تهران؛ ورزشگاه بنیان دیزل تبریز
ذوب آهن - ماشین سازی؛ ورزشگاه فولادشهر اصفهان
سایپا - صنعت نفت آبادان؛ ورزشگاه دستگردی تهران

فولاد - استقلال خوزستان؛ ورزشگاه غدیر اهواز
صبا - سپاهان؛ ورزشگاه یادگار امام قم

سیاه جامگان - پیکان؛ ورزشگاه ثامن مشهد
تراکتورسازی - استقلال؛ ورزشگاه یادگار امام تبریز

هفته بیست و هشتم لیگ برتر فوتبال

نبرد مدعیان سابق قهرمانی برای پله دوم
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نشانه هایی برای آسیب کبدی
نرخ ابتلا به بیماری های کبدی طی سال های گذشته روند رو به رشدی را 
دنبال کرده است. بنابر آمار و ارقام ارائه شده توسط موسسات و سازمان شناخته 
شده، بیماری های کبدی یکی از دلایل اصلی مرگ و میر در نقاط مختلف جهان 

محسوب می شوند. 
عملکرد درست کبد برای سلامت انسان حیاتی است. از جمله وظایف کبد می 
توان به موارد زیر اشاره کرد:  پاکسازی خون از طریق سوخت و ساز الکل، داروها 

)تجویزی و غیر تجویزی(، و خنثی سازی مواد سمی. 
تولید پروتئین های ضروری، از جمله آنهایی که از لخته شدن خون جلوگیری می 
کنند، مسیرهای انتقال و تحویل مواد مغذی در خون را باز می کنند، و پروتئین هایی 

که عفونت را دفع می کنند. 
تولید کلسترول و تبدیل آن به مواد ضروری مورد استفاده بدن انسان. 

تنظیم تامین انرژی از طریق تولید، ذخیره و تحویل گلوکز به بدن و مغز. 
تنظیم تعادل هورمون ها، از جمله آنهایی که از غدد آدرنال و تیروئید ترشح 
می شوند.  دلایل بالقوه آسیب کبد متعدد هستند و شامل وراثت )به عنوان مثال، 
استعداد ژنتیکی(، بیماری های کبدی بلند مدت )به عنوان مثال، سیروز کبدی(، و 
مواجهه بلند مدت با مواد سمی می شوند.  درک و شناسایی نشانه های بالقوه آسیب 

کبد به منظور حفظ سلامت و تندرستی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
خستگی 

مطالات مختلف نشان داده اند که خستگی مزمن و تخلیه انرژی از نشانه های 
شایع آسیب کبدی محسوب می شوند. متخصصان پزشکی بر این باورند که 
خستگی مرتبط با کبد و فرسودگی یک محصول جانبی تغییرات عصبی شیمیایی 
در مغز و عدم تعادل های هورمونی است.  تشدید احساس خستگی و فرسودگی می 
تواند در نتیجه سطوح افزایش یافته محصولات جانبی سمی در خون شکل بگیرد 

زیرا کبدی که از عملکرد درست بی بهره است قادر به نابودی آنها نیست. 
پوست خشک یا تحریک شده 

پوست تحریک شده و خارش دار که به نظر شرایطی پایدار می رسد، یکی دیگر 
از نشانه های بالقوه آسیب کبدی است. پوست بدن ما از طریق انتقال مایعات در 
سراسر بدن نیازمند رطوبت است. هنگامی که این مایعات به اندازه کافی تامین 
نمی شوند، تغییر ظاهر پوست چندان غیر معمول نخواهد بود. این شرایط می تواند 
قرمزی دست ها یا پاها، زرد شدن غشاهای مخاطی یا پدیدار شدن لکه های غیر 

قابل توضیح در مناطق مشخصی از بدن را شامل شود. 
درد شکم 

اگر کبد آسیب دیده باشد، احساس درد در اطراف ناحیه شکم نشانه ای شایع 
است. بیماران این درد را اغلب تیر کشنده یا ضربان دار توصیف می کنند و این نشانه 

ای است که بهبودی آن تنها از طریق درمان منبع مشکل ممکن می شود. 
استفاده طولانی مدت از برخی انواع داروهای تجویزی یا داروهای بی نیاز از نسخه 

پزشک می تواند به آسیب کبدی بلند مدت منجر شود. 
تهوع یا استفراغ 

همان گونه که پیش تر نیز اشاره شد، یکی از عملکردهای اصلی کبد سم زدایی و 
کمک به خروج مواد سمی از بدن است. اگر عملکرد سم زدایی کبد با اختلال مواجه 
شود، پدیدار شدن برخی مشکلات از جمله تغییرات ناگهانی در گوارش و سوخت 
و ساز جای شگفتی ندارد.  کبد اندام بزرگی در دستگاه گوارش انسان محسوب می 
شود و از این رو، هر گونه بیماری مرتبط با آن می تواند به مشکلات گوارشی منجر 
شود. تهوع و استفراغ مکرر به واسطه تجمع سمومی شکل می گیرد که کبد توانایی 

از بین بردن آنها را ندارد. 
کبودی 

یکی از مهم ترین وظایف کبد کمک به تولید آنزیم های پروتئینی ضروری است. 
یک دسته از آنزیم های پروتئینی به جلوگیری از لخته شدن خون کمک می 
کنند. هنگامی که این مکانیسم انعقاد خون دچار اختلال می شود بروز تغییراتی در 
ظاهر پوست شایع است. هنگامی که کبد تولید پروتئین های ضروری برای لخته 
شدن خون را کند یا متوقف می کند، انسان به راحتی با کبدی یا خونریزی مواجه 

خواهد شد. 
تورم شکم 

بنابر گزارش کلینیک مایو، آسیب کبدی جریان عادی خون به اندام ها را مختل 
می کند که فشار در رگ های اطراف را افزایش می دهد. از جمله این رگ ها آنهایی 
هستند که مسئولیت انتقال خون از طحال و روده به کبد را بر عهده دارند. اختلال در 
این فرآیند موجب افزایش شدید فشار خون می شود که این شرایط به نام پرفشاری 
ورید باب شناخته می شود.  پر فشاری ورید باب موجب تجمع مایع در اطراف شکم 
می شود و این شرایط به نام آسیت یا آب آوردگی شکم شناخته می شود. آسیت 
ممکن است در نتیجه ناتوانی کبد برای تولید پروتئین های خونی نیز شکل بگیرد. 

بیماری زردی 
مشکلات کبدی می تواننند موجب تغییر رنگ چشم ها و پوست شوند. این تغییر 
رنگ به دلیل تجمع رنگدانه صفراوی به نام بیلی روبین شکل می گیرد.  رنگ زرد 
پوست یا چشم ها به نام بیماری زردی یا یرقان شناخته می شود. جدا از تغییر ظاهر 
چشم، بیماری زردی می تواند موجب نشانه های دیگری از جمله تیره شدن ادرار، 
خارش در تمام بدن، و اختلال شناختی شود.  خبر خوب این است که در صورت 
درمان درست، کبد اندامی بسیار انعطاف پذیر و با قابلیت سازگاری بالا محسوب می 
شود و اغلب قادر به بهبودی خود است. زیر نظر پزشک، بیشتر بیماری های مرتبط 

با کبد روند درمان را به خوبی طی می کنند.

رئیس انجمن فیزیوتراپی ایران هشدار داد؛

عوارض نشستن طولانی مدت کنکوری ها
رئیس انجمن فیزیوتراپی ایران، با اشاره به در پیش بودن کنکور، نسبت به بروز 
عوارض جسمانی ناشی از نشستن طولانی مدت دانش آموزان در هنگام مطالعه 

هشدار داد.
دکتر محمدعلی محسنی بندپی در آستانه برگزاری اولین کنگره بین المللی و 
بیست و هشتمین کنگره سالانه فیزیوتراپی ایران)٣ تا ٥ خرداد ۹۶ در هتل المپیک 
تهران(، گفت: کنکور در راه است و دانش آموزان سختکوش ساعات متمادی از 
شبانه روز را مشغول مطالعه هستند. رقابتی که دقیقه ها نیز برای آن ارزشمند بوده 

و سرنوشت حرفه ایشان را در آینده تحت تاثیر قرار می دهد.
وی افزود: از آنجا که هر وضعیتی به صورت طولانی مدت و بدون حرکت می تواند 
با خسته کردن عضلات و ایجاد کشش مداوم رباط ها و اعمال فشار بر مفاصل سبب 
بروز آسیب های جدی و گاهی پایدار در مفاصل و ستون فقرات شود، توجه به نحوه 

مطالعه خصوصا به صورت طولانی نیازمند توجه بیشتر است.
رئیس اولین کنگره بین المللی و بیست و هشتمین کنگره سالانه فیزیوتراپی ایران، 
ادامه داد: نشستن طولانی مدت در حالی که سر به سمت پایین و جلو خم می 
شود، سبب کوتاهی عضلات جلوی گردن و ضعف و اسپاسم عضلات عمقی و 
پشتی گردن شده و قوس گردن را از حالت طبیعی خارج می کند.محسنی بندپی 
تاکید کرد: وقتی قوس طبیعی گردن از بین می رود و فشار بر روی دیسک ها و 
رباط ها افزایش می یابد، درد گردن و در صورت فشار بر روی ریشه های عصبی 
درد بازوها و دست ها ظاهر می شود و خواب رفتگی و گزگز و مورمور را در دست 
ها ایجاد می کند.وی افزود: بروز گره های عضلانی در اثر اسپاسم طولانی مدت این 
عضلات و سردرد و تهوع به تبع آن از دیگر عوارض این قبیل نشستن های غلط و 

طولانی مدت است.
رئیس انجمن فیزیوتراپی ایران، اظهارداشت: فقرات کمر خصوصا در ناحیه مهره 
های چهارم و پنجم و اول خاجی به علت وضعیت ۹٠ درجه و تحمل وزن تنه بسیار 
آسیب پذیر بوده و مستعد بیرون زدگی دیسک بین مهره ای و درگیری عصب 
سیاتیک است.محسنی بندپی گفت: نشستن طولانی خصوصا با کمی چرخش تنه و 
یا اعمال وزن غیرقرینه بر طرفین لگن هم چرخش لگن نسبت به استخوان خاجی را 
ایجاد می کند که اختلاف طول پاها و درد ناحیه بالای باسن را در پی خواهد داشت. 
مهره های پشتی به علت وضعیت خمیده طولانی مدت می توانند دچار تغییر شکل 

به صورت قوز پشتی شده و به مرور وضعیت تنفسی فرد را دچار اختلال کند.
وی همچنین افزود: قوز پشتی سبب فشار بر روی دنده ها و التهاب غضروف 
انتهایی آنها و یا اسپاسم عضلات بین دنده ای می شود که بسیار دردناک بوده و 
تنفس و تحرک را برای فرد دشوار می سازد.رئیس اولین کنگره بین المللی و بیست 
و هشتمین کنگره سالانه فیزیوتراپی ایران، گفت: از دیگر وضعیت های پرخطر برای 
مطالعه روی شکم خوابیدن است. در این وضعیت تنه با ستون کردن آرنج ها بالا 
قرار می گیرد و یا دست ها زیر چانه واقع می شوند. این وضعیت، در طولانی مدت 
فشار را بر روی مفاصل پشتی ستون فقرات اعمال کرده و با سایش غضروف مفصلی 

سبب آرتروز و یا قفل شدن این مفاصل می شود.
محسنی بندپی افزود: به دانش آموزان توصیه می شود هر ۱٥ تا ٢٠ دقیقه وضعیت 
مطالعه خود را تغییر دهند. همچنین، هنگام مطالعه، کتاب یا رایانه در مقابل سر و 
چشم ها قرار گیرد تا سر خم نشود. تمرین های ایزومتریک و کششی را با مشاوره 
فیزیوتراپی آموزش دیده و هر ۴ تا ٥ ساعت مطالعه آنها را انجام دهند. در هر روز ٣٠ 
تا ۴٥ دقیقه شنای آرام و یا پیاده روی را در برنامه خود بگنجانند تا از بروز آسیب های 

بدنی در امان باشند.

در سال های اخیر به دلیل افزایش بیماری ها در جامعه 
حساسیت مردم نسبت به انواع مواد غذایی و نوشیدنی 
مردم سعی  اکثر  و حتی  است  تر شده  بیش  آماده 

می کنند تا از این نوع مواد کمتر استفاده کنند.
بیش تر مردم از سالم یا ناسالم بودن و اینکه آیا مواد 
افزودنی و نگه دارنده به آن ها اضافه می شوند، اطمینان 
ندارند. اما سوال اصلی اینجاست که آیا آبمیوه های بسته 
بندی شده سالم اند؟! برای بررسی این موضوع به سراغ 
اساتید دانشگاهی رفتیم تا نقطه نظرات آن ها را در این 

خصوص جویا شویم.
میوه های  آب  مورد  در  مگفت:  حصاری  جواد 
صنعتی مسئله اصلی تغذیه ای، دارا بودن شکر بالا در 
فورمولاسیون است که برای خوشمزه کردن و استاندارد 
کردن آب میوه با کاهش میزان استفاده از کنسانتره 

طبیعی آب میوه انجام می شود .
استاد گروه علوم و صنایع غذایی، دانشکده کشاورزی 
دانشگاه تبریز افزود: مصرف شکر بالا می تواند مشکلات 
تغذیه ای عدیده ای از لحاظ بالا رفتن قند و چربی خون و 
خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و دیابت را تشدید 

کند.
نوشیدنی های میوه ای میزان  اینکه در  بیان  با  وی 
استفاده از آب میوه طبیعی بسیار کم است، تاکید کرد: 
در این نوشیدنی ها بیشتر از اسیدهای آلی، شکر و اسانس 
یا آروما استفاده می شود تا قیمت تمام شده محصول 
پایین بیاید اما از نظر تغذیه ای به هیچ وجه در حد آب 
میوه نبوده و می تواند تهدیدات جدی برای سلامتی در 
دراز مدت با مصرف بالا ایجاد کنند. لذا تصویب ضوابط 
و استانداردهای دقیق برای ارتقای کیفی این محصولات 
و کاهش استفاده از شکر و سایر افزودنی ها و تاکید بر 

استفاده بیشتر از آب میوه طبیعی ضروری است.
وی اظهار کرد: آب  میوه های  مصنوعی  در حقیقت  
نوشابه هایی  هستند که  طعم  میوه  داشته و مقادیر بسیار 
جزئی  از آب  میوه  را در ترکیب  خودشان  دارند، به  همین  
علت  این  آب  میوه ها نمی توانند خون  را قلیایی  کنند و 

ضدخستگی  باشند.

وی با اشاره به زیاد بودن استفاده از اسیدهای آلی در 
نوشیدنی های میوه ای تشریح کرد: در مورد نوشیدنی های 
میوه ای میزان استفاده از آب میوه طبیعی بسیار کم بوده 
و بیشتر از اسیدهای آلی، شکر و اسانس در تهیه آنها 
استفاده می شود تا قیمت تمام شده محصول پایین بیاید 
اما از نظر تغذیه ای به هیچ وجه در حد آبمیوه نبوده و 
می تواند تهدیدات جدی برای سلامتی در درازمدت با 

مصرف بالا ایجاد کنند.
حصاری ادامه داد: نوشابه هایی  که  امروزه  با نام   سودا 
) نوشابه های گازدار( به  فروش  می رسند، نباید با آب میوه  
اشتباه  گرفته  شوند چون  نه  ارزش  ویتامینی  دارند و نه  از 

نظر املاح  غنی  هستند.
استاد گروه علوم و صنایع غذایی، دانشکده کشاورزی 
دانشگاه تبریز یادآور شد: سرانه مصرف میوه جات و 
سبزیجات در ایران ٢٥ درصد سهم میانگین جهانی 
است یعنی در ایران ٣٠ کیلوگرم و در دنیا ۱٢٠ کیلوگرم 

است.
شدن  کاسته  در  را  اقتصادی  فشارهای  حصاری 
تاثیرگذار  میوه ای  نوشیدنی های  میوه در  از محتوی 
دانست و گفت: طبق اطلاعات موجود عمده صنایع 
تولیدکننده آب میوه و نوشیدنی های میوه ای در ایران 
در اثر فشارهای محیطی و اقتصادی به مرور از محتوی 
میوه در محصولات خود کاسته اند و درصد شکر و 
بعضی ترکیبات سنتتیک را در آن ها افزایش داده اند و با 
برچسب گذاری غیرواقعی از خود اظهاری صادقانه برای 

مشتریان فاصله گرفته اند.
وی افزود: به نظر می رسد با توجه به طیف وسیعی 
از جامعه مصرف کننده که قدرت خرید آب میوه جات 
و نوشیدنی های میوه ای باکیفیت بالا و طبیعی را دارند 
و از طرفی با محدودتر شدن وقت آنان به دلیل زندگی 
ماشینی و مُدرن و عدم امکان تهیه آب میوه، در منزل 
اگر این نیازها از سوی تولیدکنندگان صنعتی پاسخ 
داده نشود خطر آن وجود دارد که مصرف خیابانی این 
فرآورده ها که به دلیل عدم وجود سیستم های کنترل 
کیفیت درون و برون بنگاهی سلامت آنها مورد سئوال 

است، یک آلترناتیو جدید نامناسب دیگر خواهد بود.
حصاری از ضرورت تصویب ضوابطی برای کاهش 
استفاده از شکر در آبمیوه های طبیعی گفت و تاکید 
کرد: تصویب ضوابط و استانداردهای دقیق برای ارتقای 
کیفی این محصولات و کاهش استفاده از شکر و سایر 
افزودنی ها و تاکید بر استفاده بیشتر از آب میوه طبیعی 

ضروری است.
جابر سلیمانی نیز اظهار کرد: محصولات آب میوه ای و 
مشتقات آن به دلیل مصرف زیاد به ویژه توسط کودکان 
باید به شکل سالم تری تولید شود و از افزودنی هایی 
مانند انواع نگهدارنده ها نظیر بنزوات سدیم و سوربات 
پتاسیم و همچنین پارابن ها که برای سلامتی انسان ها 

خطرآفرین است، اجتناب شود.
عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع 
طبیعی آذربایجان شرقی افزود: از استریلیزاسیون آن هم 
دوری شود و به جای آن از روش های جدید سترون 
استفاده شود، چرا که دماهای بالا باعث از بین رفتن 
اکثر ویتامین های آنها می شود و ارزش تغذیه ای به شدت 

پایین می آید.
علیرضا استادرحیمی، استاد گروه تغذیه دانشگاه علوم 
پزشکی تبریز نیز با بیان اینکه آبمیوه های بسته بندی 
شده فاقد مواد نگهدارنده و افزودنی هستند، گفت: به 
لحاظ قانونی کارخانجات تولیدکننده آبمیوه های بسته 

بندی شده مجاز به استفاده از مواد نگهدارنده نیستند..
وی افزود: این آبمیوه ها در صورتی که موارد قانونی را 
رعایت کنند، استریل هستند و استفاده از این آبمیوه ها 

بهداشتی تر است.
مواد  نیز  کارخانجات  برخی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
افزودنی کنترل شده اضافه می کنند، تاکید کرد: این 
مواد به صورت کنترل شده اضافه می شوند و هیچ گونه 

ضرری برای سلامتی ندارند.
استادرحیمی با بیان اینکه میزان شکر موجود در این 
آبمیوه ها در صورت استفاده بیش از حد از آن؛ زیان 
بار است، گفت: به دلیل افزودن شکر به این آبمیوه ها 

استفاده بیش از حد از این آبمیوه ها توصیه نمی شود.

آیا آبمیوه های بسته بندی شده سالم اند؟

محققان موفق به توسعه بالن های پیشرفته ای شدند که می توانند ما را از برخورد 
احتمالی شهاب سنگ ها آگاه سازند.

محققان این سیستم رادیکالی را برای گوش دادن به جو زمین در جهت یافتن 
نشانه هایی از آزمایش های موشکی، فوران های آتشفشانی و حتی گسیختگی های زلزله 

به کار گرفتند.
سیگنال های مادون صوت صداهایی با فرکانس پایین هستند که توسط انسان ها 
شنیده نمی شوند.این صداها حتی با حرکت در مسیرهای طولانی باز هم نیروی خود 

را حفظ کرده و قوی باقی می مانند.
از این سیگنال ها می توان برای تعیین اندازه و محل حوادثی مانند انفجار هسته ای، 

برخورد شهاب سنگ و فوران های آتشفشانی استفاده کرد.
حسگرهای زمینی قادر به شناسایی این سیگنال ها هستند اما آنها اغلب توسط 
مواردی مانند باد و دیگر صداهای محیطی مسدود می شوند.اما محققان در این پژوهش 
جدید دریافتند که می توان با به کارگیری این حسگرها در مکان هایی ساکت از آن ها 

بهره برد.
دانشمندان از بالن های مجهز به این حسگرها برای شناسایی سیگنال های مادون 

صوت که توسط بقایای فرازمینی مانند شهاب سنگ ها تولید شده استفاده کردند.
محققان دریافتند که این حسگرها قادر به تشخیص انواع انفجارها در ارتفاع و در 

فاصله های جانبی )٣٥٠ تا ۴٠٠ کیلومتر( هستند.
این تحقیق در یک گزارش در نشست سالانه انجمن لرزه نگاری ٢٠۱۷ آمریکا 

)SSA( ارائه شد.

ناسا به دنبال پیگیری رد ستاره های دنباله دار از طریق ردگیری غبار آنهاست.
 ناسا قصد دارد با استفاده از رهیاب آژانس فضایی اروپا موسوم به "لیسا" به دنبال 
نشانه های ستاره های دنباله دار بگردد و وضعیت گرد و خاک موجود در منظومه 

شمسی را بررسی کند.
این روش شامل استفاده از اثرات جریان گرد و غباری است که رهیاب لیسا برای 

بررسی انفجارهای ستاره ای مورد بررسی قرار می دهد.
بررسی قدرت و جهت انفجارها می تواند بیشترین اطلاعات را در زمینه محل 

قرارگیری و جنس ستاره های دنباله دار را در اختیار محققان قرار دهد.
ناسا همچنین قصد دارد در صورات اثبات و تایید این نظریه با استفاده از موج های 
گرانشی که در آزمایش ها در حال توسعه هستند مکان دقیق دنباله دارها را مشخص 

کند.
نتایج این روش می تواند به تدوین یک نقشه جامع از گرد و غبارهای موجود در 
منظومه شمسی منجر شده و کار را برای پیش بینی دقیق تر محل دنباله دارها آسان تر 

خواهد کرد.

بالن هایی که برخورد شهاب سنگ را 
پیش بینی می کنند

روش جدید ناسا برای کشف ستاره های 
دنباله دار

برای  جدید  ماده  یک  تولید  به  موفق  محققان 
جلوگیری از تولید مثل موشها شدند.

همکاری  با  دارد  نام   ContraPest که ماده  این   
شرکت فناوری های زیستی SenesTech توسعه یافته 

که سبب ناباروری موش های نر و ماده می شود.
یکی از مزایای این ماده جدید این است که سازگار با 
محیط زیست بوده و هیچ ضرری برای انسان ، حیوانات 

خانگی و سایر حیوانات ندارد.
در حال حاضر یکی از معضلات شهر نیویورک این 
است که در حدود ٢ میلیون موش در آنجا زندگی و 
زاد و ولد می کنند که بیرون کردن آنها از اطراف محل 
سکونت انسانها کاری بسیار وقت گیر بوده و همچنین 
آنها  بردن  بین  از  برای  مختلف  سموم  از  استفاده 
می تواند سبب بروز مسمومیت در کودکان، حیوانات 

و آلوده شدن محیط زیست شود.
همچنین استفاده از این روش ها برای از بین بردن 
موش ها، فضا را برای موش های دیگری که در نزدیکی 

آنها زندگی می کنند باز می کند.
اما محققان در این پژوهش جدید از روشی استفاده 
کردند که این مشکل را از ریشه حل می کند: یعنی از 

بین بردن تمایل موش ها برای تولید مثل.
به گفته کمپانی SenesTech، تنها چهار جفت 
موش صحرایی بارور می توانند تا ۱٥ میلیون موش در 
یک سال تولید کنند که این رقم بسیار قابل توجهی 

است.
ContraPest یک ماده خوشمزه و غیر کشنده است 
که بدون آسیب رساندن به موجودات، سبب ناباروری 
آنها شده و اجازه می دهد که طول عمر طبیعی خود را 

بدون باروری داشته باشند.
این ماده با تحریک یائسگی زودرس در موش های 
ماده و ایجاد خلل در تولید اسپرم در موشهای نر، در 

عرض چند هفته سبب ناباروری آنها می شود.
به گفته محققان این پژوهش، از این ماده می توان در 
سراسر جهان استفاده کرد چرا که موش ها در سراسر 
جهان آفت محسوب شده و مشکلات متعددی را 

بوجود می آورند.

جلوگیری از تولید مثل موش ها با یک ماده جدید

اگر چه امروزه استفاده از پهپادها برای تصویربرداری هوایی متداول شده، اما این کار در 
نقاط دورافتاده که زیرساخت های ارتباطی مناسبی ندارند چندان ساده نیست.

با پیشرفت فناوری کشاورزان در نقاط دوردست بدون دسترسی به رایانه های قدرتمند 
و شبکه های مخابراتی می توانند از فناوری های نوین برای تسهیل کشاورزی و ارتقای 

کیفیت محصولات برداشت شده استفاده کنند.
شرکت نرم افزاری DroneDeploy محصول تازه ای به نام Fieldscanner عرضه کرده 
که از حیف و میل شدن محصولات کشاورزی در حین کشت جلوگیری کرده و بهره 

وری در این زمینه را به حداکثر می رساند.
کاربران پهپادهای ساخت این شرکت می توانند برای اولین بار بدون نیاز به اتصال به 
اینترنت تصاویر هوایی پهپادهای در حال پرواز را با استفاده از آیفون و آی پد مشاهده 
کنند و از طریق لینک ارتباطی بی سیم محلی پهپادها را هدایت کرده و با آنها در ارتباط 
باشند.مشاهده آنی تصاویر زمین های کشاورزی از بالا به کشاورزان برای اصلاح روش 
کاشت، داشت و برداشت کمک خواهد کرد. این کار از راه رفتن در زمین های کشاورزی 

برای مشاهده وضعیت زمین سریع تر، ارزان تر و مقرون به صرفه تر است.
برای این کار باید تنها یک برنامه بر روی گوشی یا تبلت نصب شود تا مشاهده تصاویر 
با کیفیت از زمین کشاورزی ممکن شود. این برنامه نرم افزاری با تحلیل تمامی داده 
های به دست آمده از عکس ها قادر به شناسایی مشکلاتی مانند گیاهان مرده ، زهکشی 

ضعیف، کمبود نیتروژن و ... است.
کشاورزان با استفاده از این اطلاعات می توانند نقاط دارای مشکل در زمین های 
کشاورزی را به سرعت مورد بررسی قرار دهند و با استفاده از کود یا روش های دیگر 
چالش های موجود را برطرف کنند. ارسال این تصاویر بر روی سرویس های کلود یا بر 

روی رایانه های دیگر هم در صورت دسترسی به اینترنت ممکن است.

هوش  توان  می   Caffeبه ٢ موسوم  ابزاری  ابداع  با 
مصنوعی و توان یادگیری را به گوشی ها، تبلت ها و رایانه 
های عادی اضافه کرد تا آنها به طور خودکار محتوای 

عکس ها و ویدئوها را شناسایی کنند.
 این تحولی بسیار مهم در عرصه استفاده از هوش 
مصنوعی محسوب می شود. زیرا این فناوری تا به حال 
یک فناوری خاص و گران قیمت محسوب می شد و 
افزودن آن به ابزار الکترونیک عادی یک چالش قابل 

توجه بود.
می توان از Caffe٢ برای برنامه ریزی قابلیت های 
هوش مصنوعی در گوشی ها و تبلت ها استفاده کرد 
تا به عنوان مثال توانایی ها و امکانات دستیارهای صوتی 

گوشی ها افزایش یابد.
Caffe٢ که توسط فیس بوک ابداع شده یک برنامه 

برنامه  که  است  ابزاری  بلکه  نیست،  هوش مصنوعی 
ریزی کاربرد هوش مصنوعی در گوشی های هوشمند 

را تسهیل می کند.
سهولت استفاده از طریق نگارش چند خط کد از جمله 

مزایای Caffe٢ محسوب می شود.
کارشناسان امیدوارند با استفاده از Caffe٢ در آینده 
گوشی هایی با امکانات خارق العاده مانند شناسایی دقیق 
چهره افراد، قابلیت پردازش شبکه های عصبی، توانایی 

خودآموزی بدون نیاز به انسان و ... عرضه شوند.
Caffe٢ با سخت افزارهای فعلی گوشی های هوشمند 
سازگاری دارد و می تواند عملکرد سخت افزارهای موجود 
در تلفن های همراه را بهینه سازی کند. استفاده از 
Caffe٢ برای طراحی بات های گپ و گفتگو هم ممکن 

است.

پهپادهای بی نیاز از اینترنت کشاورزی را راحت می کنند

ابداع ابزاری برای افزودن هوش مصنوعی به گوشی و رایانه های عادی

علمی و سلامت 
پنجشنبه -سی   و یکم فروردین ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4258

فرمول غذایی لثه و دندان سالم! 
همه ما از اهمیت مراقبت از دهان و دندان آگاه هستیم و البته مراقبت جامع از این 

قسمت بدن به اقداماتی فراتر از مسواک زدن و استفاده از نخ دندان بستگی دارد.
به گزارش عصر ایران، با استفاده از درمان های جایگزین مانند راه حل های خانگی، 
از قبیل دهانشویه های گیاهی، اقدامات بسیاری را می توان در راستای حصول 
اطمینان از سلامت دهان و دندان و بهره مندی از لبخندی زیبا مد نظر قرار داد. در 
این میان، نباید ویژگی های پالایش قدرتمند مواد غذایی را نادیده گرفت. در ادامه با 
برخی از بهترین مواد غذایی که می توانند سلامت دندان ها و لثه ها را بهبود ببخشند 

بیشتر آشنا می شویم. 
چای سبز  

چای سبز حاوی ترکیبات پیچیده ای به نام کاتچین ها است که می توانند با التهاب 
مقابله کرده و عفونت های باکتریایی را کنترل کنند. به عنوان مثال، نتایج یک پژوهش 
در ژاپن نشان داد، مردانی که به طور منظم چای سبز می نوشند، در مقایسه با افرادی 
که به ندرت چای می نوشند، کمتر به بیماری های لثه مبتلا می شوند. مطالعه ای 
دیگر که توسط پژوهشگران ژاپنی انجام شد نیز نشان داد، هم برای مردان و هم زنان 
نوشیدن یک فنجان چای سبز یا بیشتر در روز با کاهش احتمال از دست دادن دندان 
در ادامه زندگی مرتبط بوده است. آن چه ما در حال حاضر می دانیم این است که 

مصرف چای سبز برای سلامت دهان و دندان مفید است. 
توت فرنگی و کیوی 

 ویتامین C از اهمیت ویژه ای برای سلامت کلی بافت ظریف لثه برخوردار است زیرا 
این ویتامین از تخریب کلاژن جلوگیری می کند. بدون کلاژن، لثه ها هر چه بیشتر 
تضعیف شده و از این رو، مستعد ابتلا به بیماری پریودنتال می شوند. کیوی و توت 
فرنگی از بیشترین میزان تراکم ویتامین C برخوردار هستند، اما میوه های خانواده 
مرکبات نیز منبع خوبی برای این ویتامین محسوب می شوند. ویژگی قابضیت این 
میوه ها نیز ممکن است به معکوس کردن تغییر رنگ ناشی از مصرف منظم نوشیدنی 
هایی مانند قهوه کمک کند.  با این وجود، میوه های خانواده مرکبات می توانند سایش 

مینای دندان را موجب شوند و پس از مصرف آنها باید آب فراوان بنوشید. 
مغزهای خوراکی و دانه ها 

 مغزهای خوراکی و دانه ها منبع خوبی برای پروتئین گیاهی هستند و از محتوای 
ریزمغذی های مفید برای دندان مانند فسفر، منیزیم، پتاسیم، روی و از همه مهم تر 
کلسیم بهره می برند. کلسیم برای شکل گیری استخوان ها و دندان های قوی 
ضروری است و کلسیم غذایی ممکن است به رمینرالیزاسیون )معدنی شدن مجدد( 
دندان منجر شود. از جمله مغزهای خوراکی سرشار از کلسیم می توان به بادام و 
آجیل برزیلی اشاره کرد. دانه های کنجد نیز از محتوای کلسیم بالا برخوردار هستند. 

پیاز  
پیاز، به ویژه اگر به صورت خام مصرف شود، به واسطه ترکیبات گوگردی ضد 
میکروبی خود قدرت مبارزه با باکتری ها را افزایش می دهد. پیاز خام را می توانید در 
ساندویچ ها یا سالادها استفاده کنید. با این وجود، اگر معده شما سازگاری چندانی 

با پیاز خام ندارد، مصرف پیاز پخته نیز بهتر از آن است که اصلا پیاز مصرف نکنید. 
سیب، کرفس و دیگر مواد غذایی کم اسید و پر فیبر  

سیب و کرفس اغلب به عنوان مواد شوینده دندان نیز ارجاع می شوند. این مواد 
غذایی از محتوای آب بالایی سود می برند و با تحریک ترشح بزاق به کنترل باکتری 
های دهان کمک می کنند. همچنین، سیب و کرفس که از محتوای فیبر بالا سود 
می برند دارای اثر لایه برداری و پاک کننده هستند و می توانند به پاکسازی سطح 
دندان کمک کنند. جویدن این قبیل مواد غذایی به از بین بردن پلاک های دندانی که 
به تازگی شکل گرفته اند کمک می کند و از تشکیل دائمی آنها جلوگیری می کند. 

قارچ شیتاکه  
قارچ شیتاکه حاوی لنتینان، قندی طبیعی که ممکن است به پیشگیری از التهاب 
لثه کمک کند، است. التهاب لثه که به واسطه قرمزی، تورم و احتمالا خونریزی 
توصیف می شود، اغلب به واسطه تجمع بیوفیلم باکتریایی شکل می گیرد. مطالعات 
جدید نشان داده اند که ترکیبات ضد باکتری مانند لنتینان به طور ویژه این میکروب 
های شکل دهنده بیوفیلم را هدف قرار می دهند. در حقیقت، آنها به اندازه ای دقیق 
هستند که باکتری هایی که موجب پوسیدگی دندان می شوند را از بین می برند و به 

باکتری های غیر مضر کاری ندارند.



اجتماعی6

رئیس ستاد احیای زکات استان قم  خبرداد

جمع آوری یک میلیارد و 7٠٠ میلیون تومان 
زکات در قم 

رئیس ستاد احیای زکات استان قم گفت: سال گذشته یک میلیارد و ۷٠٠ میلیون 
تومان زکات واجب و مستحب را در استان جمع آوری کردیم.

حجت الاسلام والمسلمین حسن نوراللهی در جلسه شورای استان که در سالن 
جلسات شورای شهر قم برگزار شد، با اشاره به برکات زکات اظهار کرد: وجود فقر در 
جامعه نشان از عمل نکردن به فریضه زکات توسط کل مردم دارد. وی ادامه داد: باید 
برای احیای فریضه زکات در روستاهای استان قم تلاش کنیم، زکات دادنی نیست، بلکه 
گرفتنی است و باید افرادی به عنوان مامورین زکات برای جمع آوری آن تلاش کنند. 
رئیس ستاد احیای زکات استان قم افزود: باید شوراهای روستاها به عنوان شوراهای 
زکات در روستاها فعالیت کنند، این شوراها باید ابتدا نیازهای هر روستا را شناسایی 
کرده و سپس با بیان این نیازها، زکات را از مردم جمع آوری کنند. نوراللهی با اشاره به 
فعالیت های ستاد احیا زکات در استان قم اظهار کرد: این ستاد وسایل موردنیاز برای 
جمع آوری زکات در استان را فراهم خواهد کرد، باید از فرصت برگزاری مراسم های 
سوگواری و ماه رمضان برای اطلاع رسانی در خصوص زکات استفاده کنیم. وی ادامه 
داد: هنوز برخی افراد در روستاهای کشور اطلاعات کافی در خصوص زکات را ندارند، 
در این زمینه نیاز به اطلاع رسانی به مردم داریم. رئیس ستاد احیای زکات استان قم 
افزود: تعریف فقر اکنون با گذشته تفاوت کرده است و دیگر تنها به کسی که به نان شب 
ندارد، فقیر نمی گوییم. وظیفه ما اطلاع رسانی در خصوص زکات است، به عنوان مثال 
باغداران انگور اطلاعی در خصوص زکات نداشتند. نوراللهی با اشاره به زکات استان قم 
اظهار کرد: براساس برآوردها پنج میلیارد تومان میزان زکات واجب در استان است، پیش 
بینی کردیم که امسال با توجه به افزایش بارندگی در استان قم میزان زکات افزایش 
پیدا کند. وی ادامه داد: اگر کسی توان دریافت زکات را داشته باشد، می توانیم او را به 
عنوان عامل زکات در استان قم معرفی کنیم، برخی افراد با اعتبار خود می توانند که 
میزان دریافت زکات در روستاها را افزایش بدهند و در جمع آوری زکات نیاز به کمک 
شوراهای روستاها داریم. رئیس ستاد احیای زکات استان قم افزود: سال گذشته یک 
میلیارد و ۷٠٠ میلیون تومان زکات واجب و مستحب در استان جمع آوری کردیم، 
برخی افراد محل مصرف زکات خود را مشخص کردند و ما امکان دخل و تصرف در این 
زمینه را نداشتیم. نوراللهی با اشاره به کارهای تبلیغاتی در خصوص زکات در استان قم 
اظهار کرد: ۱۹ تابلوی تبلیغاتی در خصوص زکات تهیه کردیم و این تابلوها در ورودی 
روستاها نصب می شود، همچنین برای تولید ۴٠ برنامه تلویزیونی در مورد زکات قرارداد 
بستیم و برای افزایش تبلیغات در خصوص این فریضه در استان تلاش می کنیم. وی 
ادامه داد: باید مبلغانی در روستاهای قم حضور پیدا کنند که بتوانند مردم را به پرداخت 
زکات تشویق کنند، شوراهای روستاها باید به کمک مبلغان زکات بیایند و این مبلغان 
باید با حضور در مراسم های روستا برای جمع آوری زکات تلاش کنند. رئیس ستاد 
احیای زکات استان قم در پایان خاطرنشان کرد: هیچ وظیفه قانونی بر عهده اعضای 
شوراهای روستا در خصوص زکات نیست، اما وظیفه شرعی بر عهده این اعضا است و 
باید اعضای شوراها همکاری لازم را برای انجام تبلیغات در خصوص زکات داشته باشند.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد

دستگیری سارق طلا و جواهرات ۱٠میلیاردی 
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری سارق ۱٠میلیارد ریالی طلا و جواهرات 

منزلی در قم خبر داد. 
 سرهنگ احمد کرمی اظهارداشت:با طرح شکایت یکی از همشهریان مبنی بر اینکه 
پس از بازگشت از مسافرت متوجه غیر فعال بودن دزدگیر  و به سرقت رفتن سکه، طلا 
و جواهرات نفیس موجود در منزلش به ارزش یک میلیارد تومان شده است، بلافاصله 
پرونده تشکیل و موضوع در دستور کار مأموران آگاهی استان قرار گرفت.وی افزود:سپس 
با اعزام مأموران به محل و بررسی دقیق جغرافیای جرم و همچنین انجام اقدامات پلیسی 
یک سارق سابقه دار شناسایی و دستگیر شد.رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: 
متهم که در تحقیقات با کتمان حقیقت قصد فرار از قانون را داشت با توجه به شواهد 
موجود اعتراف کرد، از تمکن بالای این خانواده بواسطه همسر خود که خدمتکار منزل 
شان است اطلاع یافته و اقدام به سرقت کرده است. سرهنگ کرمی افزود: سرانجام با 
دستگیری مالخر متهمان جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

معاون وظیفه عمومی استان تاکیدکرد: باتوجه به عدم ارسال پستی برگه اعزام به خدمت 
و اینکه برگه معرفی نامه مشمولان به مراکزآموزشی ازطریق دفاتر خدمات الکترونیک 
انتظامی )پلیس+۱٠( صادرمی شود، آن دسته از مشمولانی که به هر دلیل تاکنون موفق 
به دریافت برگ معرفی نامه مشمولان به مراکز آموزش نیروهای مسلح نشده اند، جهت 

دریافت معرفی نامه می توانند به یکی ازدفاترمذکور مراجعه کنند.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم: 

واژگونی سواری ۴ کشته و مجروح برجای گذاشت
 معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم  گفت: براثر واژگونی 
یک دستگاه خودروی سواری یک نفر کشته و سه نفر مجروح شدند.مهدی فراهانی ، 
با اشاره به واژگونی یک دستگاه خودروی سواری در اتوبان کاشان_قم، اظهار کرد: این 
حادثه که ساعت ۶ صبح دیروز در ورودی جاده گرمسار رخ داد موجب فوت در دم یک 
آقای ٣٥ ساله شد.وی با اشاره به وضعیت دیگر سرنشینان این خودرو بیان کرد: سه 
سرنشنین دیگر این خودرو با درجات گوناگون دچار آسیب و جراحت شدند که پس از 
اقدامات درمانی با آمبولانس ۱۱٥ توسط کارشناسان پزشکی به بیمارستان انتقال یافتند.

خواب آلودگی و توجه نکردن به جلوعلت حادثه  سرهنگ احمد پوربافرانی سرپرست 
پلیس راه استان قم نیز در خصوص  این حادثه  گفت این حادثه ساعت  صبح ۶ دیروز 
به دلیل خستگی و خواب آلودگی راننده رخ داد و خودروی ال ۹٠ دچار واژگونی و 
از جاده خارج شد.وی بیان کرد: با توجه به این که بیشتر تصادف ها ناشی از سرعت 
غیرمجاز، خستگی، خواب آلودگی و توجه نکردن به جلو است، رانندگان نسبت به این 
موارد توجه بیشتری داشته باشند.وی افزود: رانندگان در صورتی که هنگام رانندگی 
احساس خستگی می کنند، استراحت کرده و با رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی 
و سرعت مطمئنه ادامه مسیر دهند.در استان قم ٢٠۹ کیلومتر آزادراه، ۱۹۱ کیلومتر 
بزرگراه، ۱۷٨ کیلومتر راه اصلی و ۱٥٥ کیلومتر راه فرعی وجود دارد و کل راه های 
شریانی استان ۶٠۹ کیلومتر می باشد.استان قم دارای هشت راه مواصلاتی اصلی و چهار 
راه فرعی است که از جمله آن ها می توان به آزادراه قم - تهران، جاده قدیم قم - تهران، 
بزرگراه قم - ساوه، جاده قدیم قم - کاشان، آزادراه قم - کاشان، آزادراه قم - گرمسار و 

بزرگراه قم - سلفچگان - اراک اشاره کرد.

فرمانده انتظامی استان قم :

پلیس به دنبال امنیت پایدار است
فرمانده انتظامی استان قم گفت: هدف هایی پلیس، امنیت پایدار و همه جانبه است. 
 سردارکاظم مجتبایی در جلسه شورای فرماندهی با بیان اینکه ماه های رجب و 
شعبان درگاهی برای بیمه شدن انسان ها از بلیّات است، نجات بشریت را هدف از رسالت 
پیامبر)ص(دانست.وی با اشاره به اینکه نبی مکرم اسلام)ص(بخاطر هدایت مردم همواره 
خود را به سختی می انداخت، تصریح کرد: امروز نیز قطعاً توفیقات نیروی انتظامی در 
گرو هدایت جامعه از طریق اقدامات فرهنگی است.فرمانده انتظامی استان قم با بیان 
اینکه نیروی انتظامی به دنبال امنیت پایدار است، تاکید کرد: پلیس با تقویت بنیان های 
دینی و اعتقادی و با بهره گیری از تجهیزات باید روزآمد باشد.سردار مجتبایی افزود: تولید 
امنیت یک اقدام جمعی است و باید همه دستگاه ها در کنار نیروی انتظامی نقش آفرینی 
و به پلیس کمک کنند. فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد: امنیت تنها با مشارکت 

حداکثری آحاد جامعه محقق می شود. 

رئیس اداره سلامت آموزش وپرورش استان قم: 

طرح دادرس در مدارس قم برگزار می شود 
 رئیس اداره سلامت و تندرستی آموزش وپرورش استان قم از اجرای طرح دادرس 
با موضوع دانش آموز آماده در روزهای سخت در ۱٠٠ واحد آموزشی متوسطه اول 
دختر و پسر قم خبر داد.   محمد احمدی  با اشاره به طرح ملی دادرس )دانش آموز 
آماده در روزهای سخت( اظهار داشت: این طرح با مشارکت معاونت تربیت بدنی و 
سلامت وزارت آموزش وپرورش و سازمان جوانان جمعیت هلال احمر اجرا می شود که 
این طرح از اولویت های وزارت آموزش وپرورش در حوزه سلامت و تندرستی دانش 
آموزان است. رئیس اداره سلامت و تندرستی آموزش وپرورش استان قم با اشاره به 
اهداف طرح دادرس گفت: افزایش سطح ایمنی، کاهش خطرپذیری و پیامدهای ناشی 
از وقوع حوادث در مدارس کشور با تربیت تیم های دانش آموزی آماده برای مقابله با 
حوادث ازجمله اهداف این طرح است.وی تصریح کرد: ۱٠٠واحد آموزشی متوسطه 
اول دختر و پسر، تحت پوشش طرح دادرس قرارمی گیرند، البته نکته برجسته و مورد 
تمایز این طرح با سایر طرح هایی که صرفاً آموزش محور هستند، تمرکز آن بر هیجان، 
مسابقه و رقابت توانمندی هاست که در قالب المپیادی که آماده نام دارد، برگزار می شود. 
رئیس اداره سلامت و تندرستی  آموزش وپرورش استان قم با اشاره به روند اجرای طرح 
دادرس گفت: کتاب های راهنمای مربیان طرح ملی سلامت محور دادرس در اختیار 
مدارس داوطلب قرار گرفته و مدیر و مربی داوطلب برای اجرای این طرح معرفی شده اند.

پنجشنبه -سی   و یکم فروردین ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4258

کاهـش جمعیـت جـوان کشـور از چالـش هایـی اسـت که 
نیروی انسـانی را هدف قرار داده و امنیت کشـور را در آینده به 

شـدت تحت تاثیـر قرار خواهـد داد.
سـال هـا اسـت هشـدارهایی از سـوی مقام معظـم رهبری، 
نماینـدگان مجلـس و  کارشناسـان دربـاره کاهـش جمعیت 
جـوان کشـور و خطر پیری جمعیـت و همچنین تاثیر مخرب 
آن بـر آینده اقتصادی، سیاسـی، اجتماعی و امنیتی کشـور به 
گـوش مـی رسـد به گونـه ای که رهبـر معظم انقـلاب نیز در 
٣٠ اردیبهشـت ماه  سـال ۱٣۹٣" سیاست های کلی جمعیت 
" را ابـلاغ کردنـد و بـر مـواردی مانند ترویج تشـکیل خانواده، 
کاهـش سـن ازدواج، افزایش نـرخ باروری، حمایـت از زوج های 
جـوان، تحکیـم بنیان خانـواده، تربیت نسـل صالـح و کارآمد، 
ایجاد اشـتغال موثر و مولد و توسـعه روسـتایی انگشت نهادند 
ایـن در حالی اسـت که طبق اظهـارت نمایندگان مجلس بعد 
از گذشـت چندین سـال دسـتگاه ها تاکنون نتوانسـته اند این 

سیاسـت ها را پیگیری، پیـاده و عملیاتی کنند.
طبق آمارهای مرکز آمار ایران در سـال ۱٣۶٥ کشـور دارای 
۴۹ میلیـون و ۴۴٥ هـزار نفـر جمعیـت بـود کـه  از نظـر بُعد 

خانـوار رقـم ٥.۱ را به ثبت رسـاند.
در سـال ۱٣۷٥ جمعیت کشور به ۶٠ میلیون و ٥٥ هزار نفر 
و بُعـد خانـوار به ۴.٨ رسـید و ۱٠ سـال بعد در حالی جمعیت 
ایـران بـه ۷٠ میلیـون و ۴۹٥ هـزار نفـر افزایـش یافت که بعد 

خانـوار در عدد ۴ ثابت شـد.
 در سـال ۱٣۹٠ نیـز بیـش از پنـج میلیون نفـر به جمعیت 
کشـور افزوده شـد اما بعد خانـوار به ٣.٥ کاهـش یافت.بر پایه 
نتایج سرشـماری سـال گذشـته  جمعیت کشـور به مـرز ٨٠ 
میلیـون نفر )۷۹ میلیون و ۹٢۶ هـزار( نزدیک و در زمینه بُعد 

خانوار به ٣.٣ رسـید.
 در حقیقـت تمامـی ایـن آمارهـا بیانگـر این اسـت که طی 
سـه دهه گذشته متوسط شـمار اعضای خانواده ایرانی از بیش 
از پنـج نفـر )٥.۱( بـه بیـش از سـه نفر )٣.٣( رسـیده اسـت و 
این موضوع در مناطق شـهری بیش از روسـتایی نمایانگر بوده 
اسـت بـه گونـه ای کـه بـر پایه آمار ۶٠ سـال گذشـته، رشـد 
جمعیـت مناطـق شـهری کشـور از ٥.٢ درصد در سـال های 

۱٣٣٥ تـا ۱٣۴٥ بـه ۱.۹۷ درصد در سـال ۱٣۹٥ رسـید. 
رشـد منفی در مناطق روستایی کشـور از سال های ۱٣۷٠تا 
۱٣۷٥ آغاز شـد و از ۱.٢۱ درصد در سـال های ۱٣۶٥تا۱٣۷٠ 
به منهای ٠.۶۴ در پنج سـاله بعدی رسـید. این روند در سـال 
هـای ٨٥-۱٣۷٥ به منهـای ٠.۴۴، ۹٠-۱٣٨٥ به منهای ۶۷.٠ 

و در سـال های ۹٥-۱٣۹٠ به منهای ٠.۷٣ رسـید.
نمایندگان مجلس معتقدند تبلیغات و فشـارها روی کنترل 
جمعیت در گذشـته پیری جمعیت را به دنبال داشـته اسـت 
و در حقیقت رشـد منفی جمعیت در ۱٥ الی ٣٠ سـال آینده 
کشـور را با مشـکلات زیادی روبرو خواهد کرد زیرا کشورهایی 
که جمعیت سـالمند آن از ۱٠ درصد بیشـتر باشـد کشـوری 
دارای جمعیـت پیـر نامیده می شـوند و در چنین شـرایطی به 
دلیـل آنکـه در سـنین بـالای ٨٠ الـی ۹٠ سـال آثـار بیماری 
هـای مزمـن خود را نشـان می دهـد با توجه بـه افزایش تعداد 
سـالمندان نیـاز بـه مراقبت هـای ویـژه دوران سـالمندی نیـز 
افزایـش می یابـد بنابراین باید نیروی فعال و آمـاده به کاری را 
داشـته باشیم که نیازهای کشـور را برآورده و از سویی آمادگی 

خدمات رسـانی به سـالمندان را داشـته باشند.
طبق نظر نمایندگان اگر به پیگیری سیاسـت های جمعیت 
توجه نشـود مانند دیگر کشـورها ناچار به اسـتفاده از مهاجران 
بـرای تامیـن نیازهـای کشـور خواهیم شـد کـه ایـن موضوع 
مشـکلات امنیتـی و اجتماعی زیـادی را برای کشـور به همراه 
خواهد داشـت و از سـویی ساختار فرهنگی و اجتماعی جامعه 

را دچـار تغییرات اساسـی می کند.
برخـی نماینـدگان نیز معتقدنـد دولت بهتر اسـت بـه ارائه 
سیاسـت هـای تشـویقی بـرای ترغیـب و تشـویق زوجین به 
فرزنـدآوری اقـدام کرده و بـه گونه ای برای فرزند سـوم به بعد 
سیاسـت های تشـویقی مناسـبی را اتخـاذ و ارائه و همچنین 
سیاسـت هایـی تشـویقی مناسـبی ماننـد افزایـش مرخصی 
زایمـان، کاهـش سـن بازنشسـتگی و... را در مـورد کارمنـدان  
اعمـال کنـد. برخی دیگـر نیز افزایـش سـن ازدواج را در پیری 
جمعیـت موثر دانسـته و تاکید مـی کنند نباید بـا بی تفاوتی 
از کنـار موضوعاتـی کـه جمعیت کشـور را در معـرض تهدید 
قرار می دهد گذشـت در این راسـتا بهتر اسـت دسـتگاه های 
ذی ربـط بـا انجام اقدامات پژوهشـی و مطالعات میدانی پدیده 
هایـی ماننـد افزایش سـن ازدواج، امتنـاع از فرزنـدآوری و تک 

فرزندی را بررسـی و آسـیب شناسـی کنند.
طبـق اظهـارات یکـی از نماینـدگان یکـی از اندیشـمندان 
آمریکایـی ضـد ایرانـی در کنفرانسـی مطبوعاتـی اعـلام کرد؛ 
ایـران را بایـد بـه حـال خود رهـا و نبایـد این کشـور را تهدید 
بـه جنگ کـرد زیـرا جمعیت ایـران طی دهـه های آینـده به 
سـمت و سـوی پیری پیش رفته و به دلیل آنکه نیروی جوانی 
نـدارد که بـرای دفاع از کشورشـان در پادگان ها آموزش ببیند 
بنابرایـن این کشـور در آینـده ای نزدیک از بیـن خواهد رفت.

گسـترش پدیده تک فرزنـدی و دو فرزندی در کشـور نیز از 
جمله عواملی اسـت که جمعیت کشـور را تهدید می کند در 
ایـن باره نمایندگان معتقدند بـا روی آوردن برخـی خانواده ها 
به سـمت پدیده تک فرزندی و دو فرزندی جمعیت کشـور به 
سـرعت به سـمت پیری پیش مـی رود که این موضـوع را باید 
بـه عنـوان زنگ خطری جدی دانسـت و این موضوع از سـوی 
کارشناسـان و جامعه شناسان بررسـی و آسیب شناسی شود.

نمایندگان مجلـس از وجود ٣ میلیون زوج نابارور در کشـور 
خبـر داده و یـادآور شـدند درمـان نابـاروری بسـیار هزینـه بر 
بـوده و هـر چند اقداماتـی در جهت بیمه تکمیلی و همچنین 
آزمایـش هـای ایـن قشـر انجام شـده اما باید بـرای آنهـا اقدام 
اساسـی و ویـژه ای انجام و منابع مالـی درمان ناباروری تامین و 

به گونـه ای درمـان ناباروری رایگان شـود.
 هشدار درباره رواج پدیده تک فرزندی

یعقوب شـیویاری، عضو هیات رئیسـه کمیسیون بهداشت و 

درمان مجلس در گفت وگو با خانه ملت، با هشـدار نسـبت به 
کاهش جمعیت جوان کشـور با بیان اینکه جمعیت جوان هر 
کشـور یکی از اساسـی ترین سـرمایه آن کشـور به شـمار می 
رود، گفـت: اسـتفاده از ظرفیـت، انـرژی و تحصیلات جمعیت 
جـوان برای هر جامعـه ای امری ضروری اسـت و اگر جمعیت 
جـوان بـه سـمت پیـری پیـش رود تهدیـدی جدی بـرای آن 

جامعه محسـوب می شود.
 نماینده مردم میانه در مجلس شـورای اسـلامی، با یادآوری 
ابـلاغ سیاسـت هـای کلـی جمعیـت از سـوی مقـام معظـم 
رهبـری بـا بیـان اینکـه بر اسـاس ایـن سیاسـت هـا افزایش 
جمعیـت باید یکی از اقدامات اساسـی در حـوزه های مختلف 
بـه ویـژه بهداشـت و درمان باشـد، تصریح کرد: هـر چند طی 
سـال های اخیر رشـد جمعیت تا حدودی مناسـب بوده است 
اما کافی نبوده و نیاز اسـت تمامی دسـتگاه ها در جهت تحقق 

سیاسـت های جمعیتـی گام های جـدی بردارند.
 لزوم توجه دولت به ارائه سیاست های تشویقی برای 

فرزندآوری
وی بـا تاکیـد بـر لـزوم توجـه دولت بـه ارائه سیاسـت های 
تشـویقی برای ترغیب و تشـویق زوجین به فرزندآوری، گفت: 
بهتـر اسـت دولـت بـرای فرزنـد سـوم به بعـد سیاسـت های 
تشـویقی مناسـبی را اتخاذ و ارائه و به گونه ای سیاسـت هایی 
تشـویقی مناسـبی مانند افزایش مرخصی زایمان، کاهش سن 

بازنشسـتگی و... را در مـورد کارمنـدان  اعمال کند.
وجود سه میلیون زوج نابارور در کشور

ایـن نماینده مـردم در مجلس دهم، از وجـود ٣ میلیون زوج 
نابـارور در کشـور خبـر داد و افـزود: البتـه هـر سـاله بـه تعداد 
ایـن زوجیـن افـزوده مـی شـود؛ واقعیت آن اسـت کـه درمان 
نابـاروری بسـیار هزینه بر اسـت و هر چنـد اقداماتی در جهت 
بیمه تکمیلی و همچنین آزمایش های این قشـر انجام شـده 
امـا بایـد برای آنها اقدام اساسـی و ویژه ای انجـام و منابع مالی 
درمـان نابـاروری تامیـن و به گونـه ای درمان نابـاروری رایگان 

شود.
لزوم استخدام پرستار از سوی دولت برای نگهداری از 

نوزادان چندقلو
شـیویاری بـا بیـان اینکـه دولـت باید حمایـت ویـژه از مادر 
نوزادان چندقلو داشـته باشـد، گفت: از آنجایی که نگهداری از 
نوزادان چندقلو مصائب و مشکلات خاص خود را دارد بنابراین 
بهتر اسـت دولت برای نگهداری از آنها پرسـتار اسـتخدام کند.

نماینـده مـردم میانـه در مجلـس دهـم، بـا تاکید بـر اینکه 
سیاسـت هـای جمعیتـی بایـد بـه گونـه ای اجـرا شـود که با 
افزایـش جمعیـت روبرو شـویم، ادامه داد: بایـد همانطور که به 
سـاخت دانشـگاه، پـادگان و مراکز آموزشـی توجه نشـان می 
دهیـم بـه فکر تامیـن نیرو بـرای این ایـن مراکز هم باشـیم و 
در صورتـی کـه در آینـده با کمبود نیروی جوان مواجه شـویم 
کشـور با مشـکلات اقتصـادی، امنیتی و اجتماعی بیشـماری 

مواجـه خواهد شـود.
عضو هیات رئیسـه کمیسـیون بهداشـت و درمـان مجلس 
شـورای اسـلامی، با تاکید بر اینکه دسـتگاه هایی مانند وزارت 
بهداشـت، درمـان و آمـوزش پزشـکی و آمـوزش و پـرورش و 
صداسـیما بایـد در جهت افزایش جمعیت و تحقق سیاسـتی 
هـای ابلاغی از سـوی مقـام معظم رهبری نهایـت تلاش خود 
را داشـته باشـند، افـزود: افزایش جمعیت موضوعی حاکمیتی 
اسـت؛ یکی از اندیشـمندان آمریکایی ضد ایرانی در کنفرانسی 
مطبوعاتـی اعـلام کرد ایـران را باید بـه حال خود رهـا و نباید 
ایـن کشـور را تهدیـد بـه جنگ کرد زیـرا جمعیت ایـران طی 
دهـه هـای آینـده بـه سـمت و سـوی پیـری پیش رفتـه و به 
دلیـل آنکه نیـروی جوانی ندارد که برای دفاع از کشورشـان در 
پـادگان ها آمـوزش ببیند بنابراین ایـران در آینـده ای نزدیک 

از بین خواهـد رفت.
 وضعیت اقتصادی تاثیر چندانی در فرزندآوری ندارد

وی بـا بیـان اینکـه وضعیـت اقتصـادی تاثیـر چندانـی در 
فرزنـدآوری ندارد، گفت: متاسـفانه خانـواده هایی که وضعیت 
اقتصـادی مناسـبی داشـته و در رفـاه هسـتند تمایلـی بـه 
فرزنـدآوری نداشـته و تنهـا بـه یـک فرزنـد اکتفـا کـرده اند.

دولت باید با ارائه تسـهیلات تشویقی مناسـب به کارمندان، 
زنـان خانـه دار و همچنین زوجین نابارور آنهـا را به فرزندآوری 

بیشتر ترغیب کند
ایـن نماینـده مـردم در مجلـس دهـم، دولـت بایـد بـا ارائه 
تسـهیلات تشـویقی مناسـب به کارمنـدان، زنـان خانـه دار و 
همچنیـن زوجین نابارور آنهـا را به فرزندآوری بیشـتر ترغیب 
کنـد، تصریـح کـرد: اگـر دولـت بـه سـمت و سـوی چنیـن 
موضوعاتـی روی بیـاورد بـه طور قطـع در آینـده ای نه چندان 

دور جمعیـت جـوان کشـور دو چنـدان افزایـش مـی یابد.  
انتقاد از روی آوردن رواج پدیده تک فرزندی و دو 

فرزندی 
شـیویاری با انتقـاد از رواج پدیده تک فرزنـدی و دو فرزندی 
در کشـور، افزود: در افزایش و شـیوع چنین پدیده هایی نقش 
رسـانه هـا بسـیار موثـر بـوده و فیلـم هـا و برنامه هایـی که از 
شـبکه های ماهواره ای پخش می شـود سیاسـت هایی برای 
تشـویق زنـان ایرانـی به سـمت و سـوی تـک فرزندی بـوده و 
تاثیـر ایـن برنامه هـا در خانواده ها به گونه ای اسـت که برخی 

از زوجیـن حتـی هیچ فرزندی نمـی خواهند.
برای افزایش جمعیت نیازمند فرهنگ سازی هستیم

نماینـده مـردم میانـه در مجلـس دهم، بـا تاکید بـر اینکه 
بـرای افزایـش جمعیـت نیازمند فرهنگ سـازی هسـتیم، در 
رابطـه بـا پیامدهای تک فرزنـدی، گفت: تـک فرزندی گرچه 
پدیده جدیدی نیسـت امـا در جامعه ما در هیـچ زمانی مانند 
اکنـون فراگیـر نبوده اسـت؛ چنین فرزندانی از نعمت داشـتن 
خواهـر و بـرادر محروم بوده و در خلاء ناخواسـته محروم بودن 
از بسـتگان درجه یک زندگی خواهند نمـود؛ به صورت جدی 
نیاز اسـت دستگاه ها فرهنگ سازی مناسـبی را در این رابطه 
داشـته و خطـر پدیـده تک فرزنـدی را بـه خانواده هـا اطلاع 

کنند.   رسانی 

حذف و اصلاح قوانین مصوب در رابطه با سیاست " 
فرزند کمتر، زندگی بهتر" 

عضو هیات رئیسـه کمیسـیون بهداشـت و درمـان مجلس 
شـورای اسـلامی،  بـر ضرورت حـذف و اصـلاح قوانین مصوب 
در رابطـه با سیاسـت"  فرزند کمتر، زندگـی بهتر " تاکید کرد 
و افـزود: ضـروری اسـت قوانین مصـوب در این رابطـه حذف و 
علاوه بر این فرهنگ سـازی مناسـبی از سـوی رسـانه ها برای 

حـذف تفکر فرزند کمتـر، زندگی بهتر انجام شـود. 
عابدی: هشدار درباره حرکت جمعیت به سمت 

سالخوردگی
حیدرعلـی عابـدی، عضـو کمیسـیون بهداشـت و درمـان 
مجلـس نیـز ، با یـادآوری پیشـروی جامعه به سـمت پیری با 
تاکیـد بر لـزوم توجه به سیاسـت های جمعیتـی، گفت: طبق 
آمارهـای مرکـز آمـار ایـران؛ نرخ رشـد کل جمعیت در سـال 
۹٥ نسـبت بـه نرخ رشـد سـال ۹٠ صفـر و در مقیاس مشـابه 
نرخ رشـد جمعیت شـهری ٠.٢- درصد و نرخ رشـد جمعیت 
روسـتایی ٠.٠۶- درصـد بـوده اسـت کـه ایـن نشـان دهنـده 

حرکـت جمعیت به سـمت سـالخوردگی اسـت.  
نماینـده مـردم اصفهـان در مجلـس شـورای اسـلامی، از 
سیاسـت های  تحقـق  بـه  نسـبت  دسـتگاه ها  بی توجهـی 
جمعیتـی انتقـاد کـرد وافـزود: در این رابطه نظر دسـتگاه های 
مرتبـط مشـترک و واحد نبود زیـرا  برخی بر کنترل جمعیت 
و برخـی بـر کنترل فاصله گـذاری معتقـد بودنـد در حالی که 
اگر این فاصله مناسـب میان تولد کودکان رعایت می شـد در 

حـال حاضـر بـا افزایش نـرخ بـاروری روبـرو بودیم.
وی بـا انتقـاد از اینکـه دسـتگاه ها نتوانسـتند سیاسـت های 
جمعیتـی را پیگیری، پیاده و عملیاتی کننـد، تصریح کرد: اگر 
نهادهـای ذی ربـط در زمـان مناسـب بـه پایـش و تشـویق به 
موقـع زوجیـن به فرزندآوری بیشـتر توجه می کردنـد در حال 

حاضـر با ایـن وضعیت روبـرو نبودیم.
نقش موثر افزایش سن ازدواج در پیری جمعیت

ایـن نماینـده مـردم در مجلـس دهـم، افزایش سـن ازدواج 
را در پیـری جمعیـت موثـر دانسـت و بـر ضـرورت بررسـی 
عوامـل افزایـش سـن ازدواج و همچنیـن بـی رغبتـی زوجین 
بـه فرزنـدآوری تاکیـد کرد و گفـت: نباید با بی تفاوتـی از کنار 
موضوعاتـی کـه جمعیت کشـور را در معرض تهدیـد قرار می 
دهـد گذشـت؛ بهتـر اسـت دسـتگاه هـای ذی ربـط بـا انجام 
اقدامـات پژوهشـی و مطالعـات میدانـی پدیـده هایـی ماننـد 
افزایـش سـن ازدواج، امتنـاع از فرزنـدآوری و تـک فرزنـدی را 

بررسـی و آسـیب شناسـی کنند.
لزوم تسهیل ازدواج جوانان

ایـن نماینـده مردم در مجلـس دهم، بر لزوم تسـهیل ازدواج 
جوانـان تاکیـد کـرد و یـادآور شـد: برخـی جوانـان بـه دلیـل 
مشـکلات شـغلی و اقتصادی تمایلی نسـبت به ازدواج نشـان 
نمـی دهند بنابراین نیاز اسـت دولت به رفع مشـکل اشـتغال 
توجه جدی داشـته و مشکلات جدی سـد راه ازدواج جوانان را 
مرتفـع کنـد البته برخـی جوانان نیز با وجود شـغل و شـرایط 
اقتصادی مناسـب رغبتی به ازدواج ندارند که باید این آسـیب 

نیز بررسـی و آسیب شناسـی شود.
عابـدی بـا تاکید بـر اینکـه افزایش جمعیـت نیازمند تلاش 
تمامی دسـتگاه ها اسـت، افزود: تمامی دسـتگاه ها باید در این 
رابطـه تـلاش کنند زیـرا تحقق افزایش جمعیت بـه تنهایی از 
عهده وزارت بهداشـت خارج بوده و این دسـتگاه تنها می تواند 
در بحـث خدمات بیمه ای و گسـترش خدمات بـرای ناباروری 

گام بردارد.
اعمال سیاست های تشویقی و حمایتی مناسب در 

جهت افزایش جمعیت
نماینـده مـردم اصفهـان در مجلـس دهـم، بـا تاکیـد بـر 
ضـرورت تصویب و اجـرای قوانین مناسـب و همچنین اعمال 
سیاسـت های تشـویقی و حمایتی مناسـب در جهت افزایش 
جمعیت، گفت: سیاسـت هایی تشویقی مناسبی مانند افزایش 
مرخصـی زایمان، گسـترش مهدهای کـودک در نزدیک محل 
کار زوجیـن، رایگان شـدن آزمایـش ها و مراقبت هـای دوران 
بـارداری، تحت پوشـش قـراردادن کلیه هزینه های پزشـکی و 
مراقبتی و همچنین آموزشـی فرزندان زیر ۱٨ سـال و حمایت 
اقتصادی مناسـب از زوجین نابارور از جمله راهکارهایی اسـت 
کـه مـی توانـد در افزایش نرخ باروری بسـیار تاثیرگذار باشـد.

عضو کمیسـیون بهداشت و درمان مجلس شـورای اسلامی 
ادامـه داد: در جهـت ترغیـب و تشـویق زوجین بـه فرزندآوری 
بهتـر اسـت یارانـه ای کـه در حـال حاضر میـان افـراد جامعه 
توزیـع می شـود بـه نوجوانـان زیر ۱٨ سـال اختصـاص یافته 
و همچنیـن کمـک هزینـه ای بـرای تولـد هـر فرزنـد در نظر 
گرفتـه شـود. وی با تاکید بر اینکه پیری جمعیـت باید جدی 
گرفتـه شـود، گفـت: هـر چنـد در رابطـه بـا ترغیـب زوجین 
بـه فرزنـدآوری قوانینـی مانند مرخصـی زایمان مصوب شـده 
امـا برخـی کارمنـدان زن بـه دلیـل تـرس از دسـت دادن کار 
از فرزنـدآوری و مرخصـی رفتـن واهمـه دارنـد بنابرایـن برای 
جلوگیـری از چنیـن اقداماتی بایـد به وضـع و تصویب قوانین 

حمایتی مناسـب اقـدام کرد.
ایـن نماینـده مـردم در مجلـس دهـم،  با بیـان اینکه طبق 
آمارهـای وزارت بهداشـت سـه میلیـون زوج نابارور در کشـور 
وجـود دارد، بـا یـادآوری تحـت پوشـش قـرار گرفتـن درمـان 
نابـاروری، تصریـح کرد: حقیقت آن اسـت که درمـان ناباروری 
بسـیار هزینه بر بوده و جزو پرهزینه ترین عمل های پزشـکی 
بـه شـمار مـی رود از این رو تحت پوشـش گرفتن هزینه های 
تشـخیصی و درمانـی ناباوری می تواند گام مثبـت و موثری در 

جهـت تحقق سیاسـت های جمعیتی باشـد.
عابـدی این نماینده مردم در مجلس دهـم، با یادآوری اینکه 
تمامـی تبلیغـات و فشـارها روی کنترل جمعیت در گذشـته 
پیـری جمعیـت را بـه دنبال داشـته اسـت، افزود: رشـد منفی 
جمعیـت در ۱٥ الـی ٣٠ سـال آینـده کشـور را بـا مشـکلات 
زیـادی روبـرو خواهـد کـرد؛ در واقع کشـورهایی که جمعیت 
سـالمند آن از ۱٠ درصد بیشتر باشد کشـوری دارای جمعیت 

پیـر نامیـده می شـوند در چنیـن شـرایطی بـه دلیل آنکـه در 
سـنین بـالای ٨٠ الی ۹٠ سـال آثار بیماری هـای مزمن خود 
را نشـان می دهد بنابراین با توجه به افزایش تعداد سـالمندان 
نیـاز بـه مراقبت هـای ویـژه دوران سـالمندی نیـز افزایش می 
یابد بنابراین باید نیروی فعال و آماده به کاری را داشـته باشـیم 
کـه نیازهـای کشـور را بـرآورده و از سـویی آمادگـی خدمـات 

رسـانی به سـالمندان را داشته باشند.
نماینـده مـردم اصفهـان در مجلـس دهـم، افـزود:  اگـر بـه 
پیگیری سیاسـت های جمعیـت توجه نشـود در صورت پیری 
جمعیـت ماننـد دیگر کشـورها ناچار بـه اسـتفاده از مهاجران 
بـرای تامیـن نیازهـای کشـور مـی شـویم کـه ایـن موضـوع 
مشـکلات امنیتـی و اجتماعی زیـادی را برای کشـور به همراه 
خواهد داشـت از این رو باید با پیگیری سیاسـت های جمعیت 

بـه تعـادل رشـد جمعیت نزدیک شـد.
عضو کمیسـیون بهداشت و درمان مجلس شـورای اسلامی، 
گرایـش خانـواده هـا را بـه تـک فرزنـدی زنگ خطـری جدی 
بـرای جمعیت کشـور دانسـت و گفـت: گرایش خانـواده ها به 
تـک فرزنـدی جامعـه و خانـواده هـا را با آسـیب هـای زیادی 
مواجه می کند که مهمترین این آسـیب ها اسـتفاده از نیروی 

کار خارجی و مشـکلات امنیتی اسـت. 
هاشمی: توفیقی در تحقق سیاست های جمعیتی 

نداشتیم
همایون هاشمی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
نیـز ، بـا بیان اینکه یکـی از مولفه های مهم در حوزه توسـعه، 
توسـعه منابع انسـانی اسـت، افزود: در واقع کاهـش یا افزایش 
جمعیـت یکـی از شـاخص هـای مهم بحـث مدیریـت منابع 
انسـانی در بحـث توسـعه اسـت؛ کارشناسـانی کـه در حـوزه 
جمعیـت شناسـی و زاد و ولـد مطالعاتـی دارنـد هشـدارهای 
متعـددی مبنـی بر سـیر صعودی جمعیت کشـور به سـمت 

سـالمندی داده و در ایـن بـاره اظهـار نگرانی کـرده اند.
سطح سلامت و طول عمر ایرانیان افزایش یافته است

نماینـده مـردم میانـدوآب، تـکاب و شـاهین دژ در مجلـس 
شـورای اسـلامی، بـا یـادآوری اینکـه سـطح سـلامت و طول 
عمـر ایرانیـان افزایـش یافته اسـت، تصریح کرد: این شـاخص 
مناسـبی اسـت کـه جوامع بین المللـی هم بـه آن نگاه مثبتی 
داشـته اند؛ هـر چنـد این موضوع مایه خرسـندی اسـت اما در 
ایـن میـان نگرانـی هـای زیـادی در رابطه بـا کاهش جمعیت 
جـوان کشـور و همچنین کاهـش نـرخ موالیـد و ازدواج وجود 
دارد کـه ایـن موضوع در آینده جامعه هدف و اقتصاد کشـور را 

بـه شـدت تحت تاثیر قـرار خواهـد داد.
کاهش نرخ ازدواج در کشور بسیار نگران کننده است

ایـن نماینده مردم در مجلس دهـم، با انتقاد از اینکه کاهش 
نرخ ازدواج در کشـور بسیار نگران کننده است، افزود: متاسفانه 
ازدواج در کشـور کاهـش و طـلاق افزایـش یافته اسـت این در 
حالی اسـت که کاهـش ازدواج و افزایش طلاق پیری و کاهش 

شـدید جمعیت را به دنبال دارد.
هشدار نسبت به گسترش پدیده تک فرزندی و دو 

فرزندی
هاشـمی بـا انتقـاد از اینکـه میل بـه فرزنـدآوری در زوجین 
کاهـش یافته اسـت نسـبت به گسـترش پدیده تـک فرزندی 
و دو فرزنـدی در کشـور هشـدار داد و گفـت: متاسـفانه با روی 
آوردن برخـی خانـواده ها به سـمت پدیـده تک فرزنـدی و دو 
فرزندی جمعیت کشـور به سـرعت به سـمت پیری پیش می 
رود کـه ایـن موضـوع را بایـد بـه عنـوان زنگ خطـری جدی 
دانسـت؛ البتـه عـلاوه بر سیاسـت تـک فرزنـدی و دو فرزندی 

برخـی خانـواده ها هم اصـلا تمایلی بـه فرزنـدآوری ندارند.
نماینـده مـردم میانـدوآب، تـکاب و شـاهین دژ در مجلـس 
دهـم، بـا تاکیـد بر اینکه پدیـده تـک فرزنـدی و دو فرزندی از 
سـوی کارشناسان و جامعه شناسـان بررسی و آسیب شناسی 
شـود از جملـه عوامـل تاثیرگـذار بـر ایـن پدیده را مشـکلات 
اقتصـادی دانسـت و تصریـح کرد: بیـکاری، اعتیـاد و ولنگاری 
هـای اجتماعـی می تواند از جمله عوامل تاثیرگـذار در کاهش 

تمایـل زوجین نسـبت به فرزندآوری بیشـتر باشـد.
بیکاری و مهاجرت از جمله عوامل تاثیرگذار در پیری 

جمعیت است
عضو کمیسـیون بهداشت و درمان مجلس شـورای اسلامی، 
بـا بیـان اینکه بیکاری و مهاجرت از جملـه عوامل تاثیرگذار در 
پیـری جمعیت اسـت، ادامه داد: رفع معضل بیکاری و توسـعه 
اشـتغال از جملـه راهکارهـای افزایـش نـرخ ازدواج و مقابلـه با 
پیری جمعیت اسـت؛ متاسـفانه نخبگان کشـور بـه دلیل بی 
توجهـی در معرض آسـیب بوده و دسـتگاه ها هیـچ برنامه ای 
بـرای جـذب نخبـگان نداشـته و تمامـی دولت ها بـه صورت 
شـعارگونه به ایـن موضوع پرداخته اند در نتیجه طی این سـه 
دهـه با سـیرصعودی مهاجرت نخبگان روبرو هسـتیم که این 
موضـوع مـی توانـد زنگ خطـری جدی برای جمعیت کشـور 

به شـمار رود.
شرایط برای برگشت و ساماندهی نخبگان درکشور 

فراهم شود
وی بـا تاکیـد بـر اینکه شـرایط برای برگشـت و سـاماندهی 
نخبـگان درکشـور فراهم شـود، تصریـح کرد: متاسـفانه نخبه 
گرایـی بـه نخبـه گریـزی تبدیـل شـده و در واقـع مهمترین 

مشـکل آمـوزش و پـرورش نخبـه گریزی اسـت.
ایـن نماینده مردم در مجلس دهـم، با یادآوری اینکه تمامی 
جوامع نسـبت به کاهش جمعیت جوان شـان نگران هسـتند، 
افزود: متاسـفانه در سـه دهه اخیر با غلبه مباحث سیاسـی بر 
مباحـث اجتماعـی روبـرو هسـتیم که ایـن موضوع مـی تواند 
یکـی از مباحـث نگران کننده کشـور به جهت آنکه نتوانسـته 
ایم سـهمی را در حـوزه مدیریت مباحث اجتماعـی در اختیار 
دانشـمندان، نخبگان و کارشناسـان حوزه اجتماعی قرار دهیم 

به شـمار می رود.
هاشـمی بـا انتقـاد از اینکـه عملکرد دسـتگاه هـا در جهت 
تحقـق و اجرایی کردن سیاسـت های جمعیتی موفقیت آمیز 
نبوده اسـت، یادآور شـد: متاسـفانه عملکرد دستگاه ها به هیچ 
وجـه در تحقـق این سیاسـت های مناسـب نبوده کـه یکی از 
ایـن سیاسـت ها بی توجهی نسـبت بـه پرداخت به موقـع وام 

ازدواج و تامیـن مسـکن زوجین بوده اسـت.
 افزایش مرخصی زایمان برای ترغیب زوجین به 

فرزندآوری
نماینـده مـردم میانـدوآب، تـکاب و شـاهین دژ در مجلـس 
دهم، با بیان اینکه افزایش مرخصی زایمان سیاسـت تشـویقی 
مناسـبی بـرای ترغیب زوجین به فرزندآوری اسـت، گفـت:  از 
آنجایـی کـه بانوان درصـد قابل توجهـی از کارمنـدان دولت را 
تشـکیل مـی دهند و مسـئولیت های مهمـی در بدنـه دولت 
دارند بنابراین بهتر اسـت به نظام جایگزین نیرو توجه اساسـی 

شـود تـا کار دولت بر زمیـن نماند.
عضو کمیسـیون بهداشت و درمان مجلس شـورای اسلامی، 
بـا یادآوری شـعار" دو بچـه کافی اسـت"، ادامه داد: متاسـفانه 
هنـوز اثـرات روانـی و اجتماعی این طـرح در خانـواده ها دیده 
مـی شـود و نیـاز اسـت کارشناسـان و افـرادی کـه در حـوزه 
تبلیغـات اجتماعـی فعالیت می کننـد مدل مناسـبی را برای 
جایگزینـی ایـن طـرح تعریـف و ارائه کننـد؛ در حقیقـت اگر 
بتوان سیاسـت های تشویقی، رفاه اجتماعی و مباحث امنیتی 
و اجتماعـی را در کشـور پیـاده و توسـعه داد بـا کاهـش سـن 

ازدواج و افزایـش موالیـد روبرو خواهیم شـد.

کمیت لنگ پیگیری، پیاده سازی و اجرای سیاست های افزایش جمعیت

 مشکل غم نان است یا تغییر سبک زندگی 






